
pod lupou
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• Koncert ZUŠ ke 100. výročí 
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Vážení spoluobčané, 

věřím, že jste projevili vztah 

k našemu městu a hlaso-

vali pro náš vánoční strom 

v soutěži „Vyberte krále 

stromů“, kterou vyhlásil 

Olomoucký deník. I když 

v konkurenci větších měst  

asi  nevyhrajeme, nevadí. 

Věřím, že se Vám všem náš 

strom na náměstí líbí.

                      Šéfredaktorka

Němčice nad Hanou  číslo 4 Prosinec 2018   cena 15 Kč
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Milí spoluobčané,
v adventní době, zvláště těsně před Vánocemi, jsme naladěni ra-
dostně, plni očekávání Štědrého dne a svátku Božího narození. 
Jsou to svátky rodiny, tedy společenství lidí, kteří se mají rádi.
Přál bych si, aby nikomu z nás nekalilo radost trápení nebo smu-
tek z osamocenosti. Pokusme se učinit vše proto, abychom niko-
ho ze svých příbuzných nenechali o samotě, popřípadě dokázali 
zpříjemnit svátky svým sousedům či těm, kteří to potřebují.
Nikdo z nás není tak chudý, aby nemohl darovat úsměv a hřejivé 
slovo.
V novém roce Vám všem přeji pevné zdraví, stejně pevné rodin-
né zázemí a radost ze života.

 Jan Vrána, starosta

Antonín Ošťádal: Vyprávím vločkámAntonín Ošťádal: Vyprávím vločkám

Vždycky o Vánocích
vyprávím v nočním chladu
vločkám,
jež právě usínají,
staletím posvěcenou báji
o pastýřích
a o jesličkách v kamenné chudé stáji,
v nichž zrodilo se Děťátko
z vůle toho,
který bdí nad námi.
Ty starší
slyšely to už vícekrát,
však naslouchají
s otevřenými pusami,
mladším,
těm neříká to nic.
Jen nevěřícně kroutí hlavami,

několik naivek
s poťouchlým výrazem
posadilo se mi na ruku.
Nemohu pochopit,
když narodil se Král,
proč přinesli mu jehně,
ne radši mobil
anebo nový model notebooku…
***
Povídám vločkám,
že vždy o Vánocích
rodí se v nočním chladu
láska vítaná rolničkami.
Velikým darem
není stoh balíčků pod stromkem,
ale že u něj nestojíme sami.

Redakční rada Němčic pod lupou Vám, milí čtenáři, přeje 
pohodové Vánoce v kruhu svých blízkých a do nového roku  

jen to nejlepší, štěstí, pohodu, lásku a hlavně zdraví.
Věříme, že nám zůstanete věrni i v příštím roce 2019.
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Z ČINNOSTI MĚSTA

Volby do Zastupitelstva města Němčice nad HanouVolby do Zastupitelstva města Němčice nad Hanou

Volby do zastupitelstva města se 
konaly ve dnech 5. a  6. října 2018.

O novém složení členů zastupi-
telstva města pro volební období 
2018 – 2022 rozhodlo 55,18 % obča-
nů. Pro volby do Zastupitelstva měs-
ta Němčice nad Hanou bylo zaregis-
trováno celkem 9 kandidátních listin.

Počet získaných hlasů, které zís-
kaly jednotlivé strany v %:

Společně pro Němčice  10,20
ANO  NĚMČICÍM 11,34
SNK Evropští demokraté 7,75
ČSSD  20,94
SNK města 
Němčice nad Hanou 19,13
KSČM 5,02
KDU-ČSL 8,54
VOLBA A 
ZODPOVĚDNOST 8,19
Svoboda a přímá demokracie –
Tomio Okamura 8,89
Komunistická strana Čech a Moravy 

nezískala ve volbách žádný mandát.

Zvolení členové zastupitelstva:
Martina Kouřilová 
Společně pro Němčice

Bc. Marek Antel 
Společně pro Němčice

Ing. Martin Ernst, Ph.D.
ANO NĚMČICÍM

Bc. Lenka Králová                                         
ANO NĚMČICÍM

Jiří Zatloukal                                                  
SNK Evropští demokraté

Ivana Dvořáková                                            
ČSSD

Ing. Jana Oulehlová                                        
ČSSD

Mgr. Hana Matušková                                     
ČSSD

František Žvátora                                             
ČSSD

Ing. Jan Vrána                                                   
SNK města Němčice nad Hanou

Ing. Oldřich Plchot                                          
SNK města Němčice nad Hanou

RNDr. Lubomír Procházka
SNK města Němčice nad Hanou

Jaromír Snídal                                                  
VOLBA A ZODPOVĚDNOST

Ing. Miroslav Oplocký                                     
KDU-ČSL

Roman Mizera
SPD – Tomio Okamura

Foto zastupitelstva 2018 - 2022Foto zastupitelstva 2018 - 2022
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Na ustavujícím zasedání Zastu-
pitelstva města Němčice nad Hanou 
dne 31. 10. 2018 bylo zvoleno nové 
vedení města ve složení:

starosta města 
Ing.Jan Vrána

místostarostka města 
Ing. Jana Oulehlová

členové rady města 
Ivana Dvořáková.
Ing. Martin Ernst, Ph.D.
Ing. Oldřich Plchot

Na ustavujícím zasedání proběhla 
rovněž volba předsedů a členů vý-
borů:

Finanční výbor města Němčice nad 
Hanou

• předseda: Ing. Miroslav Oplocký
• členové: Jana Baluchová, Mgr. Olga 

Fidrová, Milan Hrabal, Zdeněk Cha-
lánek, Martina Kouřilová, Alice Ště-
pánková

Kontrolní výbor města Němčice nad 
Hanou

• předseda: Roman Mizera
• členové: Eva Chytilová, Bc. Jan 

Korvas, Ing. Jana Otáhalová, Ing. 
Marie Plchotová, Jaroslava Tučková, 
František Žvátora

Rada města Němčice nad Hanou 
zřídila jako své poradní orgány ko-
mise:

Sbor pro občanské záležitosti 
města Němčice nad Hanou /SPOZ/

• předseda: Alice Štěpánková

• tajemník:  Bc. Hana Mikulčíková, DiS.
•  členové:    Petra Brabcová, Pavel 

Chmelař, Eva Chytilová, Kristýna 
Jeřábková,Vladimír Kyselák, Jiřina 
Kyseláková, Blanka Snídalová, 
Jana Stratilová, Jaroslava Zatlou-
kalová

Komise pro mládež, kulturu a tě-
lovýchovu města Němčice nad Ha-
nou

•  předseda: Mgr. Naděžda Tesaříková
•  tajemník: Helena Spisarová
•  členové:   Mgr. Eva Bašková, Pavla 

Buriánková, Luďka Kouřilová, Eva 
Křížová, Pavla Kundelová, Pa-
vel Kvíčala, Mgr. Pavel Navrátil, 
Mgr. Lucie Navrátilová, Ing. Miro-
slav Oplocký, Ing. Jana Otáhalová,-
Miluše Poláčková, Mgr. Marketa To-
bolíková, Bc. Dana Vlčková, Ing. Jiří 
Vosička

Bytová komise města Němčice nad 
Hanou

• předseda: Milan Tesařík
• tajemník: Jana Greplová
• členové: Zdeněk Buriánek, Jiřina 

Hrubá, Martina Nedbalová, Mgr. 
Hana Vojancová

Likvidační a škodní komise města 
Němčice nad Hanou

• předseda: Vítězslav Mikulčík
• tajemník: Jana Greplová
• členové: Pavel Kyselák, Marcela 

Temlíková, Jaroslav Mraček, Dita 
Žatecká

Komise pro životní prostředí města 
Němčice nad Hanou

• předseda: Ing. Martin Ernst, Ph.D.
• tajemník: Bc. Martina Lakomá

• členové: Zdenek Korvas, RNDr. Bo-
humila Procházková, Vladimír Rosík, 
Jaromír Snídal, Bc. Hana Ticháková, 
Miroslav Vrána, Ing. Helena Zahrad-
níková, Radek Zedníček

Investiční komise města Němčice nad 
Hanou

• předseda: RNDr. Lubomír Procházka
• tajemník: Marketa Chmelařová, DiS., 

Pavel Burda
• členové: Ing. Radoslav Borovička, 

Ing. Lukáš Chytil, Pavel Kvíčala, 
Martin Oral

Komise sociální, zdravotní a pro 
prevenci kriminality města Němčice 
nad Hanou

• předseda: Martin Ševčík, DiS.
• tajemník: Bc. Marketa Burá
• členové: Bc. Marek Antel, Hynek 

Dvořák ml., Andrea Huťková, Gabrie-
la Klágová, DiS., Barbora Lenertová, 
Ing. Oldřich Plchot, Dita Šebestová, 
Bc. Jaroslav Škrkánek

Grantová komise města Němčice nad 
Hanou

• předseda: Bc. Lenka Králová
• tajemník: Adela Nováková, DiS.
• členové: Ing. Zdeněk Hrbáček, Ivo 

Kopřiva, Martina Kouřilová, Bohdana 
Kvíčalová

Všem zvoleným zastupitelům 
blahopřejeme a přejeme jim, aby 
společnými silami zlepšovali ži-
votní prostředí našeho města.

Hana Mikulčíková, 

pověřený pracovník 

na úseku voleb

Základní školu v Němčicích nad Hanou Základní školu v Němčicích nad Hanou 

čeká celková rekonstrukce školyčeká celková rekonstrukce školy

Město Němčice nad Hanou uspě-
lo v IROP ve výzvě č. 47 „Infrastruk-
tura základních škol“. Řídící Orgán 
IROP uvolnil na rekonstrukci školy 
51  110  460, 90 Kč. Zastupitelstvo 
města na svém 2. zasedání voleb-
ního období 2018 – 2022 rozhodlo 
11 hlasy o přijetí této dotace na pro-
jekt „Rozvoj klíčových na celkovou 
rekonstrukci základní školy“, včetně 
půdní vestavby nad původní budo-
vou školy. Základním cílem, který 
projekt řeší je zvýšení kvality a do-
stupnosti vzdělávání v Základní ško-

le v  Němčicích nad Hanou. V  rámci 
řešení a realizace tohoto cíle jsou 
navrženy dílčí cíle, a to modernizace 
odborných učeben a řešení bezbari-
érového přístupu do všech učeben 
a místností Základní školy Němčice 
nad Hanou.

Realizací projektu bude vytvo-
řeno nebo modernizováno: 13 od-
borných učeben, 7 odborných pra-
covišť, 7 pracovišť pedagogického 
sboru a 4 sklady. Všechny učebny 
budou stavebně upraveny, včetně 
sanitární techniky, zdravotechnic-

kých instalací, elektroinstalace a vy-
baveny inventářem (vnitřním vyba-
vením a zařízením). Celkem se bude 
jednat o rekonstrukci 31 odborných 
pracovišť. Z toho 30 místností v bu-
dově základní školy a jedna venkovní 
odborná učebna. Smyslem vybudo-
vání celého venkovního konceptu 
je dostat přírodu do školní zahrady 
a děti do přírody. Jednotlivé prvky 
jsou voleny tak, aby probudily zá-
jem o pozorování přírodních proce-
sů a umožnily získat informace na 
základě zkušeností. Veškeré aktivity 
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ZE ŽIVOTA MŠ

Podzimní měsíce v   mateřské 
škole byly letos provoněné lesem 
a přírodou. Projekt Jde sem lesem, 
který v mateřské škole proběhl, při-
nesl dětem mnoho pěkných zážitků, 
zajímavých poznatků a také pří-
jemné chvíle při společném setkání 
rodičů a dětí na zahradě mateřské 
školy 26. 9. 2018. Akce se vydařila 
i díky příznivému počasí a zakonči-
li jsme tak velmi pěkně celý projekt 
věnovaný lesu a životu v něm.

projektu jsou směřovány ke zvýšení 
kvality výuky, zajištění bezbariéro-
vosti a konektivity školy.

Z vlastních zdrojů se město roz-
hodlo financovat všechny výdaje 
stavebních prací celkové rekon-
strukce školy, které patří do ne-
způsobilých výdajů, které nesouvisí 
s projektem. Jedná se o celkovou re-
konstrukci elektroinstalace navazu-
jící na nové rozvody ve zrekonstru-

ovaných učebnách, úpravy rozvodů 
topení ve kmenových třídách, re-
konstrukce části sociálního zařízení.

Celá rekonstrukce počítá s  při-
jetím dotace přibližně 51 milionů 
Kč a s dofinancováním přibližně 60 
milionů Kč z rozpočtu města, což je 
sice značná částka, ale zajistí tak 
celkovou modernizaci školy s  vý-
hledem na dalších minimálně 20 
let.  Celkové náklady dle projektové 

dokumentace jsou plánovány ve výši 
105 mil. Kč.

Jsem přesvědčen, že pouze tak se 
můžeme stát velkou moderní spá-
dovou školou, která bude odpovídat 
standardu školství 21. století a díky 
modernímu vybavení a kvalitní výu-
ce nejen přiláká nové žáky, ale zajistí 
všem zaměstnancům školy odpoví-
dající pracovní prostředí.

Vánoční strom je zpět na náměstíVánoční strom je zpět na náměstí
V  letošním roce jsme se vrátili 

k tradici umístění vánočního stro-
mu na Komenského náměstí. Při 
celkové rekonstrukci náměstí do-
šlo v  minulosti ke zrušení tubusu 
pro ukotvení vánočního stromu. 
Zastupitelstvo města se tak do-

hodlo na obnovení tohoto tubu-
su a navrácení vánočního stromu 
zpět na Komenského náměstí. Vy-
budování tubusu, dle statického 
výpočtu, zrealizovala společnost 
STAVBROS s.r.o., Brodek u Prostě-
jova. Náklady na vybudování byly 

ve výši 228 tis. Kč, a i na tuto inves-
tiční akci přispěl Olomoucký kraj, 
a to částkou 120 tis. Kč. Věřím, že 
nové umístění vánočního stromu 
bude bezpečnější pro setkávání se 
v adventním čase.

 Jan Vrána, starosta

Městský úřad v Němčicích Městský úřad v Němčicích 

nad Hanou upozorňuje nad Hanou upozorňuje 

občany na pracovní dobu občany na pracovní dobu 

v období vánočních svátků:v období vánočních svátků:

21. 12. 2018  8. 00 – 11. 00

24. 12. 2018  svátek
25. 12. 2018  svátek
26. 12. 2018  svátek
27. 12. 2018  zavřeno
28. 12. 2018  zavřeno
31. 12. 2018  zavřeno

Upozorňujeme, že pokladna bude naposledy 
v roce 2018 otevřena 21.12. 2018 do 11. 00 hodin.

Ivana Korvasová, tajemnice

Do konce roku proběhne Do konce roku proběhne 

svoz odpadů:svoz odpadů:

Komunální odpad: 11. 12., 25. 12.

Svoz pytlů s plasty: 27. 12.
Bc. Martina Lakomá

Velké poděkování patří všem ro-
dičům, kteří se s nadšením zapojili do 
sběru kaštanů pro lesní zvěř v rámci 
akce Pomáháme lesním zvířátkům. 
Celkově se podařilo nasbírat 300 kg 
kaštanů, které si od nás odvezli les-
níci z Běleckého Mlýna. Za získané fi-
nanční prostředky zajistíme pro děti 
kouzelnické představení.

S  blížící se zimou děti a paní 
učitelky začaly pilně připravo-
vat vystoupení na slavnost města 
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Rozsvícení vánočního stromu dne 
30. 11. 2018. Pásmem písniček a ta-
nečků děti potěšily také nejen své 
rodiče, ale také členky Klubu žen 
a seniory v Domě s pečovatelskou 
službou v  Němčicích nad Hanou, 
pro které  každoročně  připravuje-
me kulturní program. Mikulášská 
nadílka je letos v MŠ 4. 12. 2018, ve 
spolupráci se SVČ ORION jsme tra-

dičně zajistili návštěvu Mikuláše, 
čerta a anděla, drobné dárky pro 
děti a zajímavý program na celé 
dopoledne v MŠ.

  A potom už se mateřskou ško-
lou ponese vůně perníčků, jehličí 
a  skořice. Děti si budou vánoční 
očekávání krátit společným tvo-
řením přáníček, zdobením stro-
mečků, pečením cukroví. Také  po-

zveme rodiče do mateřské školy 
k  posezení u stromečku a budeme 
se společně těšit na nejkrásnější 
svátky v roce.

Všem bych chtěla za mateřskou 
školu popřát krásné a štědré Váno-
ce. Hodně štěstí a zdraví    v novém 
roce 2019.

 Andrea Kopová, 
ředitelka MŠ

ZE ŽIVOTA ZŠ

Město buduje nové multifunkční hřiště Město buduje nové multifunkční hřiště 

v areálu Základní školy v Němčicích nad Hanouv areálu Základní školy v Němčicích nad Hanou

 Současná výstavba venkovního 
víceúčelového sportovního hřiš-
tě naplňuje po desítkách let přání 
několika generací pedagogů i žáků, 
aby naše základní škola konečně 
získala kvalitní podmínky pro roz-
voj výuky tělesné výchovy ve ven-
kovních prostorách. Většina hodin 
tělesné výchovy byla až dosud 
v  případě pěkného počasí realizo-
vána na přilehlých plochách u ško-
ly, které jsou ale pro cvičení zcela 
nevyhovující. Ať už šlo o zámkovou 
dlažbu, asfaltový chodník či trav-
natou plochu u školy.

Proto se vedení města ve spo-
lupráci s  vedením školy obrátilo na 
Olomoucký kraj s  žádostí o dotaci 
na výstavbu nového víceúčelového 
sportovního hřiště s  umělým povr-
chem. Díky kladnému vyřízení se na 
ploše za školou začalo v  současné 
době budovat venkovní sportoviště, 
které zahrnuje atletický ovál, do-
skočiště pro skok daleký, stanoviště 

pro vrhačské disciplíny, hřiště pro 
házenou, basketbal, volejbal a také 
tenisový kurt. V zimním období bude 
možnost, v  případě příznivého po-
časí, umělého zalednění. Stavbu re-
alizuje společnost JM Demicarr s.r.o. 
Slavkov u Brna. Celková hodnota této 
investiční akce je 10,3 mil. Kč a Olo-
moucký kraj přispěje částkou ve výši 
3 mil. Kč.

Škola tak bude mít plně zajištěny 
podmínky, které jí umožní naplnit cíle 
ŠVP v rámci tělesné výchovy, přede-
vším při výuce atletiky a míčových 
her.  Areál bude jistě hojně využíván 
i školní družinou, kterou navštěvuje 
120 žáků 1. stupně. Spor-
toviště bude k  dispozici 
rovněž Středisku volného 
času Orion v  Němčicích. 
V  odpoledních a večer-
ních hodinách bude slou-
žit veřejnosti a  sportov-
ním klubům. Celý areál 
bude řešen bezbariérově 

a s umělým osvětlením. Pevně věřím, 
že toto multifunkční venkovní spor-
toviště bude využíváno také obyva-
teli z celého našeho regionu, kteří se 
tak budou moci zapojit do realizace 
všech nabízených volnočasových 
sportovních aktivit.

Dovolte mi, abych Vám jménem 
všech  pracovníků a žáků i jménem 
svým popřála příjemné prožití svát-
ků vánočních v kruhu rodinném a do 
nového roku hodně zdraví, životních 
a pracovních úspěchů.

Hana Matušková,
ředitelka ZŠ

Pěvecký sbor Skřivánek a LYRA 2018Pěvecký sbor Skřivánek a LYRA 2018
Začal nový školní rok a hudebna 

ZŠ rozjela svou práci na plné obrát-
ky. Nejprve se dal opět dokupy náš 
šedesátičlenný pěvecký sbor Skři-
vánek, který připravil pásmo vlaste-
neckých písní ke 100. výročí republi-
ky a poté začal nácvik na nahrávání.

V  říjnu totiž na naši školu zaví-
tal kameraman, který natáčel vi-
deomedajlonek s Tomášem Literou 
– vítězem 3. kategorie celostátní 

pěvecké soutěže LYRA 2017. Záběry 
zabrousily právě do našeho sboru 
Skřivánek, poté i za spolužáky do 
9.  třídy. V  průběhu listopadu pak 
byly tyto záběry v  sestřihu promí-
tány na koncertní šňůře s  kapelou 
Dreams. Poslední z  koncertů se 
uskutečnil 23. 11. 2018 v němčickém 
kinosále pro 1.a 2. stupeň ZŠ.

V září a říjnu nezaháleli ani ostatní 
naši sóloví zpěváci. Pečlivě připravo-

vali své populární písně na další roč-
ník Celostátní pěvecké soutěže LYRA 
2018. Předcházelo tomu i nahrává-
ní  druhých hlasů, úpravy a střihy 
podkladů. Pak nastal den D… sobota 
27.  10. 2018! Auta s  našimi zpěváky 
a rodiči míří směr Moravský Krumlov. 
Letošním hostem je po Marku Ztrace-
ném zpěvák Michal Hrůza. Všichni se 
těší na jeho vystoupení a autogrami-
ádu. Do toho však velké napětí před 

Venkovní sportovní areál ZŠVenkovní sportovní areál ZŠ
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soutěží. Emoce se střídají… Němčáci 
zazpívali úžasně – všichni! Ale teď už 
vše záleželo na rozhodnutí poroty. 
Snažím se děti držet víc „při zemi“, 
aby pak nebyly zklamané při případ-
ném neúspěchu. Na soutěže jezdíme 
pro sbírání zkušeností, posouvání si 
své osobní laťky a hlavně pro radost 
z  hudby a zpívání. Neuvěřitelné se 
však stalo skutkem!

Po vítězství v minulém ročníku si 
i letos odvážíme vavříny:
I. kategorie David Zahradník 
– 1. místo
II. kategorie   Miroslav Oplocký – 
1. místo a  Adéla Zahradníková – 
5. místo
III. kategorie  Lenka Heráková -  
2. místo,  zazářil i  Tomáš Litera 
s kytarou

Můžu zkonstatovat, že konkuren-
ce byla veliká, na 70 dětí ze ZŠ, ZUŠ, 
konzervatoří a SŠ, a to ze všech kou-
tů naší republiky. Blahopřejeme!                     

Nyní následují dva koncerty vítě-
zů Lyry v  Ivančicích u Brna a v Mo-
ravském Krumlově. Ty naši sólis-
té zvládli na jedničku. Na jednom 
z koncertů natáčela dokonce i tele-
vize.

 Školní kolo pěvecké soutěže„O hanáckyho kohóta“

 Školní kolo pěvecké soutěže „O hanáckyho kohóta“ Školní kolo pěvecké soutěže „O hanáckyho kohóta“

Proběhlo v pondělí 26. listo-
padu 2018 na naší ZŠ. Zúčastni-
lo se ho na 60 dětí z pěveckého 
sboru Skřivánek, které byly roz-
děleny do tří věkových kategorií.  
Všichni zpěváčci  dostali pamět-
ní listy a sladkou odměnu. Ti nej-
lepší stanuli na stupních vítězů:

I. kategorie ( 1. – 3. třída ) 
1. místo: David Zahradník, 1. A,  
Michaela Fidrová, 1. B, Natálie 
Kaduková, 3.A
2. místo: Tereza Kubíková, 1. B,  
Tomáš Pospíšil, 3. A, Karolína 
Schafferová, 3. A
3. místo: Lucie Kyseláková, 1. A, 
Petr Sušeň, 2. B,  Veronika Štef-
cová, 2. B

II. kategorie ( 4. - 6. třída )
1.místo:   Miroslav Oplocký, 5. B, 
Tereza Kovářová, 5. B, Adéla Za-
hradníková, 4. A
2. místo:  Daniel Kyselák, 4. A, 
Adéla Fidrová 5. B
3. místo:  Vendula Krejčířová, 4. 
A, Karolína Kaduková, 6. B, Eliška 
Pavelková, 6. B

III. kategorie ( 7. - 9. třída )
1. místo: Tomáš Litera
 a  Michal Vrána, 9. tř.

2. místo: Patricie Chlíbko-
vá, 8. B
3. místo: Martina 
Šopíková, 7. B

Vítězové z prvních 
míst budou 13. 12. naši 
školu reprezentovat 
v  okresním kole v Pro-
stějově. Nyní je čeká 
velká příprava dvou 
nově vybraných hanác-
kých písní. Přejeme jim 
proto hodně úspěchů 
a  hlavně zdravý hlásek! 
Ostatním zpěváčkům 
chci moc poděkovat za 
účast a snahu. Poděko-
vání patří i rodičům za 
jejich návštěvu, potlesk 
a podporu, POŠ za slad-
ké odměny pro děti, ale 
také porotě –  p. uč. Na-
tálii Fidrové, p. uč. Anně 
Buriánkové, PaedDr. An-
tonínu Ošťádalovi a  ve-
doucí kulturního stře-
diska Heleně Spisarové, 
která zajistila krásné 
pamětní listy a diplomy.

A pak už nás skřivánky  
budou čekat koledy a zpí-
vání u vánočních stro-

mečků. Pokud to Ježíšek stihne, přinese našim 
zpěváčkům do sboru krásné vánoční dárky.                                                                              

Lenka Literová, sbormistryně PS Skřivánek

Venkovní sportovní areál ZŠ
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 Milí čtenáři,
 po řadě let mě má pokračující pe-

dagogická praxe přivedla opět na ZŠ 
Němčice nad Hanou. Zde v roce 1973 
začala má učitelská kariéra, ve které 
se od té doby snažím vést své žáky 
k poznání tajů chemie a přírodopisu. 
Než jsem přešla na jiné pracoviště, 
prožila jsem zde dlouhých 20 let.

Jelikož je stávající učitelka chemie 
momentálně na MD, byla mi nabíd-
nuta možnost zástupu, takže opět 
ráda učím žáky 8. a 9. třídy z chemie 
a přírodopisu. Současná generace 
žáků má někdy pocit, že chemii ne-
bude k  dalšímu životu potřebovat. 
Proto považuji za svůj úkol jim toto 
mylné chápání významu jmenova-
ného předmětu vysvětlit a jejich pře-
svědčení změnit. Během let stráve-
ných na ZŠ i gymnáziu jsem poznala 
řadu nadaných žáků a studentů, 
z nichž se někteří stali odborníky ve 
svém oboru. Jedním z nich je i Bc. Mi-
roslav Peřina, který na Univerzitě Pa-
lackého v Olomouci studuje procesy 
probíhající v  živých organismech a 
hledá nové léky na současné civil za-

Svět očima biochemika Bc. Miroslava PeřinySvět očima biochemika Bc. Miroslava Peřiny

ční choroby.
Mirek vystoupil ve 

čtyřech vyučovacích 
hodinách před žáky 
8.a  9. ročníku a před-
váděl jim mimo jiné 
pokusy se vznikem 
kyslíku, vlastnosti vo-
díku, hoření a tečení 
plynů, princip fungo-
vání větrné elektrár-
ny, faraonovy hady a 
také oxidaci a redukci 
v  pokusu s  glukózou, 
kterému se říká „mod-
rá baňka“.

 Žáci se také dozvěděli, že světél-
kování samiček světlušek způsobu-
je luciferin, který používají samičky 
k přilákání samečků při rozmnožová-
ní. Žáky velmi zajímaly pokusy s  ho-
řením plynů, tzv. hořící ruka nebo vý-
buch vodíku v balonku, když se přiblíží 
k ohni. Tímto experimentem upozor-
nil žáky na dodržování zásad BOZP při 
provádění všech chemických pokusů.

 Mirek žákům přesvědčivě a ná-
zorně ukázal, jak je chemie důležitá 

v každodenním životě 
a že dokáže být i zají-
mavá, když jí žák po-
rozumí.

     Jsem moc ráda, 
že popularizaci pří-
rodních věd nám na 
pozvání mohl usku-
tečnit můj bývalý žák, 
u kterého jsem v době 
jeho studia zapálila 

jiskřičku poznání a zájmu v hodinách 
chemie stejně jako kdysi u mě moji 
bývalí učitelé chemie. Mirek populari-
zuje vědu i nadále jako vynikající stu-
dent a jsem přesvědčena, že o něm 
v budoucnu určitě ještě uslyšíme.    

 Vladimíra Vránová, učitelka ZŠ

Dne  1. listopadu  2018 nás  v naší  
škole navštívil mladý biochemik Mi-
roslav Peřina. Všichni se na něj moc 
těšili … a aby ne. Upřímně, kdo z žáků 
by se netěšil na hodinu plnou zají-
mavých pokusů bez učení. Ovšem to 
předčilo i naše očekávání. Miroslav 
byl velice milý a do pokusů chtěl za-
pojit i nás žáky a o to to bylo zajíma-
vější. Díky Mirkovi jsme poznali che-
mii víc z praktické než jen z teoretické 
stránky. Můžu mu jen za celou naší 
třídu poděkovat a budeme rádi, když 
nás někdy navštíví znovu.

 Lenka Heráková, žákyně 9. třídy

Projektové dny na ZŠ Němčice nad HanouProjektové dny na ZŠ Němčice nad Hanou

V  posledních letech se stalo tra-
dicí, že naše základní škola pořádá 
vždy na podzim projektové dny, kte-
ré se zaměřují na propagaci pozitiv-
ních aktivit, minimalizaci některého 
z  nežádoucích projevů chování, eko-
logickou tématiku nebo významné 
události z  naší historie. Letošní rok 
se nesl v duchu oslav 100. výročí vy-
hlášení samostatné Československé 
republiky.

 Jednou z  aktivit, které probíhaly 
v týdnu od 22. do 26. října, byly relace 
do školního rozhlasu věnované osu-
dovým rokům, které ovlivnily naše 
národní dějiny: 1918, 1938, 1948, 1968 

a 1989. Stejné 
relace pak pre-
zentovali vybra-
ní žáci 9. ročníku 
i v  místním roz-
hlase.

Dne 25. 10. 
se uskutečnily 
tzv. tvůrčí dílny. 
Žáci 2. stupně si 
z  pestré nabíd-
ky mohli vybrat 
dvě, které jim 
nejvíc vyhovo-
valy.

 Dílnu s  ná-

Devátá třída byla pozornými divákyDevátá třída byla pozornými diváky

Mirek Peřina a Lenka HerákováMirek Peřina a Lenka Heráková
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zvem Galerie našich prezidentů vedl 
pan učitel Janura. Úvodní část tvořila 
prezentace obsahující základní fak-
ta ze života každého z nich, řadu fo-
tografií a rovněž filmový dokument 
o vzniku ČSR. V druhé části pak dvo-
jice žáků obdržely pracovní listy, které 
ověřily, co vše si z obsahu dílny pa-
matují.

Dílna pod vedením paní učitelky 
Zdeňky Navrátilové byla zaměřena 
na významné české vědce, objevitele, 
vynálezce a jejich přínos světu. Doba 
dvou vyučovacích hodin byla věno-
vána prezentaci, soutěžím, kvízům 
a  pracovním listům s danou témati-
kou.

Každý stát má své státní symboly. 
Proto další dílna paní učitelky Krejčo-
vé byla věnována právě jim. Kromě 
jiného si děti mohly složit státní znak, 
nakreslit státní vlajku nebo ověřit své 
znalosti v pracovním listu.

Dobové „Prostřeno“ paní učitelky 
Vojancové se věnovalo přípravě celé-
ho menu z doby 1. republiky. Žáci uva-
řili po skupinkách předkrm, polévku, 
hlavní chod, dezert i bábovku ke kávě. 
Krásně prostřeli jídelní stůl a k němu 
pozvali své třídní učitele a vedení ško-
ly.

Výtvarná dílna paní učitelky 
Hájkové byla inspirována slavnostní 
číslovkou 100. Toto číslo děti tvořily 
z keramické hlíny. Všechny realizace 
byly originální, jako každý z nás.

Dílna pana učitele Matouška se 
zaměřila na zjištění, jak je dnes dět-
mi vnímána slovenština. Program 

byl zahájen rozhovorem s rodilým 
mluvčím. Po stručném nástinu dějin 
Slovenska si žáci vyzkoušeli, zda by 
slovensky rozuměli. Vyplnili dotazník 
ve slovenštině a odhadovali, co zna-
menají slovenská slova.

Žáci z dílny pana učitele Mitany 
zkoumali zeměpisné zajímavosti ČR. 
Měli za úkol zjistit informace o mís-
tech v ČR na internetu. S pomocí at-
lasu pak vytvořili mapu zajímavých 
míst ČR.

Dílna paní učitelky Anety Navráti-
lové nesla název Vývoj divadla, filmu 
a televize. Žáci se zde mohli dozvě-
dět informace z těchto oblastí. V další 
části dílny se věnovali např.: filmovým 
hláškám, křížovkám, názvům filmů 
v pantomimě, zkoušce televizního vy-
sílání atd.

Dílna paní učitelky Vránové Ná-
rodní parky v ČR byla věnována na-
šemu přírodnímu bohatství. Žáci se 
prostřednictvím pracovních listů 
a prezentací seznámili s nejvýznam-
nějšími chráněnými krajinami u nás.

V dílně p.uč. Pozdíška o význam-
ných sportovcích a slavných okamži-
cích sportu se žáci seznámili s našimi 
olympijskými vítězi. Dále zhlédli na vi-
deu slavnou Panenkovu penaltu z ME 
v r. 1976 v Bělehradu, Jágrmánii v USA 
a dvacetinásobné mistry světa v ko-
lové – bratry Pospíšilovy.

Dílna o společenských hrách 
v proměnách času paní učitelky Brh-
líkové nabídla žákům seznámení se 
s tím, jaké hry se objevovaly mezi je-
jich vrstevníky za časů jejich rodičů 

a prarodičů. Žáci měli možnost zahrát 
si je a procvičit si své komunikační do-
vednosti i logické myšlení.

     Materiály, které žáci získali v jed-
notlivých dílnách, se pak staly součástí 
prezentačních nástěnek, které připo-
mněly slavné okamžiky stoleté histo-
rie naší republiky.

V pátek 26.10. si žáci v doprovodu 
svých učitelů prošli nedávno vybudo-
vanou naučnou stezku k Masarykově 
lípě nad Němčicemi. Na trase si mohli 
prohlédnout informační panely s údaji 
o fauně a floře typické pro zdejší re-
gion. Po návratu pak proběhla v  sále 
kina Oko beseda o našem prvním čes-
koslovenském prezidentu T.G. Masa-
rykovi. Celý program, který připravil, 
uváděl a doprovázel komentářem 
jeho autor Mgr. Dominik Vlč, byl vhod-
ně doplněn zvukovými i obrazovými 
ukázkami. O zájmu dětí svědčila i řada 
dotazů, které vznesly po skončení po-
řadu. Součástí programu byla rovněž 
výstava obrazů, sošek, známek, mincí, 
plaket a dalších dobových předmětů 
zobrazujících osobnost T.G. Masaryka 
ve foyer kina.

Všechny akce se setkaly s kladným 
ohlasem u dětí i pedagogických pra-
covníků. Doufejme, že se pozitivní vliv 
celého projektu projeví i při běžné výu-
ce během celého školního roku.

Možná i vy jste se přišli podívat na 
nově vytvořený historický minikoutek 
a panely k osudovým osmičkám naší  
historie.

Učitelé dějepisu  Pavel Janura, 
Milada Krejčová 

a František Matoušek

Devátá třída byla pozornými diváky
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Metoda FIEMetoda FIE

V letošním školním roce otevřela 
ZŠ Němčice nad Hanou kroužek Feu-
ersteinovy metody instrumentálního 
obohacování (FIE basic a FIE stan-
dard) pro děti od 1. do  9. třídy.  

Profesor Feuerstein, který je auto-
rem metody, vyvinul ucelený program 
na rozvoj schopnosti se učit a na sní-
žení zbrklosti při řešení problémů. 
Díky programu se rozvíjí i vyjadřování, 
respektování jiného názoru, snižuje 
se strach z chyb a posiluje se sebe-
důvěra. Dítě se učí strategii řešení 
úkolu, získává schopnost projít uče-
ním v souvislostech. Metoda pomá-
há orientovat se ve vlastním životě. 
Program, který má motto: “Nechte mě 
chvilku, já si to rozmyslím“, přináší ra-
dost a klid do práce.

Metoda FIE, na kterou je kroužek 
zaměřen, je vhodná pro každého člo-
věka ve věku 

3 – 100 let. Kroužek vede sociální 
pedagog, který pracuje na naší škole 
v rámci projektu 

s názvem „Rovný přístup ke 
kvalitnímu základnímu vzdělávání 
v  Němčicích nad Hanou“. Projekt je 
financovaán z prostředků ESF pro-
střednictvím Operačního programu 
Výzkum, vývoj a vzdělávání a dále ze 

státního rozpočtu ČR. Partnerem pro-
jektu je město Němčice nad Hanou.

Metoda FIE rozvíjí jak kognitivní 
funkce (myšlení), tak sociální doved-
nosti. Pod vedením odborníka (so-
ciálního pedagoga), který má platné 
osvědčení pro práci s metodou, děti 
vypracovávají instrumenty (pracovní 
listy). Úspěšně splněný úkol podporu-
je sebepojetí a motivaci. Při práci jsou 
rozvíjena aktuální témata, která po-
mohou lépe se orientovat ve vlastním 
životě i ve společnosti. Instrumenty 
jsou zajímavé, žáky práce baví.

Už teď vidím u dětí radost z toho, 
že si na něco přijdou samy, že něco 
nového objeví. Žáci zažívají úspěch, 
který jim dává sebedůvěru a moti-
vuje je k další činnosti. I ve vzájemné 
komunikaci dávají více prostoru jeden 
druhému, na základě pravidel, která 
si sami stanovili, jsou k sobě tolerant-
nější a více si pomáhají. Ze společné 
práce se tak vytrácí chaos a utváří se 
v ní řád.

Ráda bych Vás, rodiče touto ces-
tou pozvala dne 21. ledna 2019 v 16:00 
hod. na předváděcí hodinu kroužku 
FIE. Setkání se uskuteční v 1. poschodí 
vlevo ve třídě 2..A. Metoda je totiž ur-
čena i dospělým a možná osloví právě 

vás.
Níže uvádím několik reakcí absol-

ventů kurzu FIE:
Na hodinách jsem se naučila, jak 

důležité je dělat věci pořádně a po-
zorně, neboť i malá chyba může mít 
v životě fatální důsledky. Své aktivity 
proto teď často plánuji dopředu a vy-
mezuji pro ně také více času i prostoru.

Dceři se díky práci s metodou velice 
dobře daří ve škole - lépe se soustředí, 
dokáže si rozmyslet svou práci, rozumí 
zadáním úkolů, dokáže je samostatně 
plnit. Vzhledem k jejímu handicapu je 
to takový malý zázrak.

Ze začátku jsem si říkala, že mi tato 
metoda nemůže nic dát, protože už 
tak nad vším moc přemýšlím a vše, co 
udělám, musí být dokonalé. Ale mýli-
la jsem se. U mnoha věcí mě donutila 
více se zamyslet. Jaké jsou jiné mož-
nosti? Jak jinak dosáhnout stejně dob-
rého výsledku? Proč někdo něco řekl 
jinak, než jak to myslel?

Získala jsem nové pohledy na pro-
blémy, získala jsem víc pozornosti 
a  soustředění. Vřele doporučuji a tě-
ším se na pokračování ( www.ucime-
seucit.cz/o-metode/).

Magda Rolencová, 
sociální pedagog

Sběr papíruSběr papíru

Ve dnech 8. – 12. října 2018 se na 
naší škole uskutečnil tradiční sběr 
starého papíru. Celkem se v kon-
tejnerech shromáždilo 21 860 kg 
papíru, takže celkový výtěžek činí 
45 906 Kč.

Část výtěžku, konkrétně 
15 000 Kč, jsme poslali tentokrát na 
dvě konta. Polovina peněz putovala 

na Klub cystické fibrózy a polovi-
na na konto občanského sdružení 
Šance Olomouc. Obě tato sdružení 
pomáhají vážně nemocným dětem. 
Zbylá část peněz šla na konto POŠ.

Nejlepší sběrači z jednotlivých 
tříd byli oceněni sladkou odměnou 
a jejich jména s fotografiemi byla 
umístěna v přízemí školy.

Další sběr papíru se uskuteční 
na jaře. Poté budou výsledky obou 
kol sečteny a nejlepší sběrači se na 
konci školního roku mohou těšit na 
hezký výlet.

Dětem, rodičům, prarodičům 
a  ostatním lidem, kteří se zapojili do 
této akce, patří naše velké poděkování.

Markéta Tobolíková, učitelka

Školní družinaŠkolní družina
V letošním roce navštěvuje školní 

družinu celkem 120 žáků, kteří jsou 
rozděleni do čtyř oddělení. Novinkou 
jsou zájmové kroužky školních družin. 
Od října fungují čtyři zájmové kroužky: 
“Pohybovky”  pod vedením paní vy-
chovatelky Huťkové, “Sporťáci” a “Di-
vadélko” pod vedením paní vychova-
telky Žondrové a “Přírodňáček”, který 
vede pan vychovatel Procházka.

Děti ve ŠD 1 si rády hrají, ale 
také rády kreslí, malují a vyrábě-
jí různé výrobky z papíru, textilu 
i  přírodnin. Jednou z nejoblíbe-
nějších akcí u dětí je vyřezává-
ní dýňových strašidel, výroba 
bramborových panenek nebo 
smažení bramboráků.

  Hana Svobodníková, 
vychovatelka ŠD 1

Evropské strukturální a investiční fondy
Operační program Výzkum, vývoj a vzdělání.
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Chtěla bych 
panu učite-
li Pozdíškovi 
touto cestou 
poděkovat za 
jeho dosavad-
ní pedagogic-
kou činnost 
na naší škole 
a popřát mu do dalších let především 
pevné zdraví, hodně sportovních 
úspěchů s našimi žáky a plno nadše-
ných a tělesně zdatných dětí.

Hana Matušková, ředitelka ZŠ

Od září proběhlo v ŠD 2 několik 
akcí. Například: Pyžamový bál, kde 
si děti zatančily, zahrály spoustu 
her a zasoutěžily. Navštívili jsme 
filmové představení Králíček Petr. 
Ke stému výročí vzniku naší repub-
liky proběhla soutěžní hra Máme 
rádi Česko. Byli jsme na exkurzi 
v místním ZOD. Uspořádali jsme 
Dýňohraní – dílničku, kde si rodi-
če společně s dětmi ozdobili dýně. 
Nyní probíhá výtvarná soutěž pro 

rodiče a děti - Čer-
ti. Chystáme se na 
školní diskotéku, vá-
nočně zdobíme naši 
družinu, připravu-
jeme se na vánoč-
ní jarmark, besídku 
a mnoho dalšího.

 Andrea Huťková, 
vychovatelka ŠD 2

Skřítkové z ŠD 3, jak si děti 
z této družiny říkají, společně pro-
žívají spoustu zábavy a formou 
her se zdokonalují ve svých zna-
lostech, schopnostech i doved-
nostech. Účastní se nejrůznějších 
aktivit, jako například: „Písmen-
kový týden“, „Bramborový týden“, 
„Drakiáda“, „Exkurze v  ZOD“, „Re-

cyklohraní“, zapojili se také do 
školního projektu k „100. výročí 
Československa“, v duchu českých 
i zahraničních tradic si upekli „sta-
ročeské brambory“ a uvařili „do-
mácí dýňovou polévku“.

Skřítkové si rádi hrají, vyrábí, 
cvičí, chodí na procházky, kreslí, 
soutěží, tancují a zpívají. Vystou-

pili na  Rozsvěcení vánočního stro-
mečku v našem městě, dokonču-
jí se výrobky na vánoční jarmark 
a  také pilně secvičujeme taneček 
a dramatizaci pohádky na besídku 
„Čajový dýchánek “ pro rodiče.

  Marcela Žondrová, 
vychovatelka ŠD 3

ŠD 4 je zaměřená hodně na obje-
vování a pozorování přírody. Děti cho-
dí na dobrodružné výpravy, poznávají 
krásy přírody okolí Němčic a rozšiřují 
si znalosti a vědomosti z oblasti fau-

Za všechna oddělení školních 
družin přeji čtenářům příjemné 

prožití vánočních svátků,
plné klidu, pohody a lásky.

Marcela Žondrová

ny a flóry. Z nasbíraných přírodnin si 
vyrábějí výrobky (např. dřevěné lodič-
ky a nádobí z hlíny a další).

 Václav Procházka,
 vychovatel ŠD 4

Vítězství naší školy v celoročních sportovních soutěžíchVítězství naší školy v celoročních sportovních soutěžích

Posledních několik desítek let 
jsou sportovní úspěchy naší základní 
školy neodmyslitelně spojeny s oso-
bou pana učitele Mgr. Jiřího Pozdíška, 
který v listopadu tohoto roku oslavil 
významné životní jubileum. Shodou 
okolností přišlo v den jeho oslavy na 
školní mail vyhodnocení celoročních 
sportovních soutěží v rámci okresu 
Prostějov. Proto se chci se čtenáři 
našeho zpravodaje podělit o úspěch, 
kterého pan učitel dosáhl. V zaslaném 
dopise stálo:  

Dobrý den paní ředitelko!
Po vyhodnocení celoročních spor-

tovních soutěží za loňský školní rok 
Vám oznamuji, že Vaše škola zvítě-

zila v kategorii vesnických základních 
škol. Vyhodnocení sportovních soutě-
ží budeme sledovat i v tomto školním 
roce. Velkou zásluhu na vítězství Vaší 
školy má pan učitel Mgr. Jiří Pozdíšek, 
jehož entuziasmus je příkladný i pro 
další učitele všech škol, moc takových 
není...

Vyhodnocení soutěží proběhlo 
loni poprvé po více jak 10 letech pou-
ze administrativně bez slavnostního 
rámce. Jak se podaří dát této události 
slavnostnější rámec pro letošní rok je 
v jednání s Radou města Prostějova.

Zdraví Vás
Mgr. Milan Soukup, 

předseda Okresní rady Asociace 
školních sportovních klubů

Poznámka: Omlouvám se paní ředitelce 
ZŠ za šotka, který si zařádil v termínech akcí 
naší školy v minulém čísle lupy. Děkuji za po-
chopení. Šéfredaktorka zpravodaje.
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ZE ŽIVOTA ZUŠ

Pozvánka pěveckého sboru CANTICUMPozvánka pěveckého sboru CANTICUM

Pokud si budete chtít v době Vánoc 
vyrazit někam za kulturou, pak patří 
tato pozvání právě vám.  V pátek 28. 
prosince 2018 v 16 hodin v kostele sv. 
Bartoloměje v Klenovicích na Hané 
zazní významná Missa pastoralis in 
C boemica Josefa Schreiera, ale také 
další díla známých hudebních skla-
datelů. Vedle pěveckého sboru Can-
ticum vystoupí také žáci pěveckého 
oddělení Hana Burgetová a Šimon 
Beneš – vítěz celostátního kola sou-
těže ZUŠ v sólovém zpěvu.

A ještě něco málo o tomto tělese: 
Pěvecký sbor Canticum vystupuje 
od roku 2001 pod vedením Jindři-
cha Nováka. Členy jsou učitelé, ro-
diče a žáci ŽUŠ Němčice nad Hanou 

a také členové Klubu přátel ZUŠ.
Pěvecký sbor vystupuje samo-

statně na menších akcích, ale díky 
možnostem hudebního doprovodu 
(komorního, příp. velkého orchest-
ru) se účastní pravidelně advent-
ních, vánočních, 
velikonočních a ji-
ných větších kon-
certů.

Sbor se věnuje 
převážně duchov-
ní hudbě, a to od 
baroka po sou-
časnost, ale ne-
vyhýbá se i jiným 
stylům a žánrům. 
Svého času spo-

lupracoval s taneční skupinou Ruth, 
která se věnuje izraelským tancům. 
Na posledních koncertech zazněla 
mj. významná Česká mše vánoční 
J.  J. Ryby a Gloria A. Vivaldiho.

Jana Nosková

Výchovný koncert pro žáky základních školVýchovný koncert pro žáky základních škol

V pátek 19. října 2018 jsme spo-
lu s našimi hosty z východosloven-
ských Lipan pozvali do sportovní 
haly SUPROVKA žáky němčické a na-
zamyslické základní školy, abychom 
jim přiblížili umění naslouchat hudbě 
různých žánrů a stylů (od J. Brahm-
se a B. Smetany přes Bugatti step 
Jaroslava Ježka až např.  ke skupině 
Nightwish). Nechyběl ani kvíz (fil-

mové melodie). To 
vše zaznělo v podání 
smyčcového souboru 
ZUŠ Lipany a našeho 
Dechového orchest-
ru. Moderátorem pří-
jemného dopoledne 
byl Tomáš Brabec.

Ladislava 
Frýbortová

Koncert u příležitosti 100. výročí Koncert u příležitosti 100. výročí 

vzniku Československé republikyvzniku Československé republiky

Letošní školní rok začal pro nás peda-
gogy Základní umělecké školy v Němčicích 
nad Hanou vskutku netradičním úkolem – 
do 20. října připravit program na koncert 
k výročí založení Československa. Nebyl 
tedy čas na každoroční pozvolné „pro-
bouzení“ žáků z prázdninové pohody, ale 
ihned od prvních školních dnů nastal pra-
videlný maraton zkoušek s žáky. Již před 
letními prázdninami jsme také odeslali 
noty naší partnerské škole ZUŠ Lipany, 
jelikož i houslisté, zpěváci a pedagogové 
z  této školy se od počátku spolupodíleli 
na přípravě koncertu.

Během září jsme zkoušeli odděleně po 
nástrojových sekcích – smyčce, dechové 
i bicí nástroje a teprve 11. října proběh-

Pěvecký sbor Canticum a Sedmikráska, advent 2016Pěvecký sbor Canticum a Sedmikráska, advent 2016

Akční moderátor, akční publikum...Akční moderátor, akční publikum...

Česko-slovenský symfonický orchestrČesko-slovenský symfonický orchestr
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la první společná zkouška. Členo-
vé smyčcového orchestru „Arco“ 
– naše muzikantská posila ze ZUŠ 
Lipany - přijeli ve čtvrtek 18. října 
a hned druhý den ráno účinkova-
li spolu s Dechovým orchestrem 
naší školy na výchovném koncer-
tu pro Základní školy Nezamysli-
ce a Němčice nad Hanou. Orchestr 
YOUTHBAND se v plném obsazení 
poprvé sešel den před samotným 
koncertem 19. října na intenzivním 
soustředění, a dále pak na sobotní 
generálce, kde všechny skladby po-
prvé zazněly v plném symfonickém 
obsazení.

Samotný koncert u příležitosti 
100. výročí vzniku Českosloven-
ské republiky v sobotu 20. října 
2018 byl pak krásným vyvrchole-
ním naší společné práce. Koncert 
zahájila žesťová sekce slavnostní 
fanfárou ze Smetanovy opery Li-
buše. Následovala Československá 
státní hymna, tak jak jsme ji znali 
z dob našeho společného státu, již 
v podání pěveckých sborů Sedmi-
kráska, Canticum a symfonického 
orchestru YOUTHBAND, který pro-

gramem vyplnil prv-
ní polovinu koncertu. 
Zazněly zde skladby, 
které jsme hráli na 
společných meziná-
rodních projektech 
s našimi kamarády 
z Lipan. Ke krásné 
hanácké písni „Da-
leká šeroká“ si svou 
taneční choreografii 
připravili žáci taneč-
ního oboru. Na závěr 
první poloviny kon-
certu (opět ve spolupráci s oběma 
pěveckými sbory) zazněla lidová 
píseň Tancuj, tancuj, která spolehli-
vě rozezpívala celé publikum.  

Druhá polovina slavnostního 
koncertu patřila Dechovému or-
chestru ZUŠ Němčice na Hanou, 
který na počest stého výročí vzni-
ku naší republiky uvedl skladby od 
B. Smetany, A. Dvořáka, J. Pravečka 
a F. Kmocha.

Pevně doufám, že si publi-
kum koncertu užilo představený 
repertoár stejně krásně jako my 
muzikanti. Za sebe, i většinu or-

chestru mohu říci, že nejkrásnějším 
zážitkem mezi všemi předvedenými 
skladbami pro nás byla Českoslo-
venská hymna, jelikož jsme ji hrá-
li jako muzikanti poprvé v životě 
a  všechny nás skutečně vzala za 
srdce.

Závěrem bych chtěl poděkovat 
všem, kteří se na organizaci této 
krásné akce podíleli a doufat, že 
budeme mít opět možnost si sym-
fonický a dechový orchestr v Němči-
cích brzy poslechnout.

Za organizační tým ZUŠ:
 Martin Dostál

Vánoční koncert v komorním hávuVánoční koncert v komorním hávu
Základní umělecká škola Němči-

ce nad Hanou uspořádala ve dnech 
12. a 13. prosince 2018 koncerty, kte-
ré pohladily po duši a navodily vá-
noční atmosféru.

Na obou komorních večerech se 
představily začínající i již dobře zná-
mé soubory, v jejichž podání zazněly 
skladby vánočního času v tradičních 
i originálních úpravách. Koncerty te-
maticky otevřel taneční obor se svý-
mi pohybovými adaptacemi zimních 
radovánek. Z nováčků se následně v 
duchu klasického repertoáru a koled 
představili hornové kvarteto, kytaro-
vý a komorní soubor. Ostřílení mata-

doři ze Sašabandu 
opět předvedli roc-
kové aranže a  Sed-
mikráska s  Mu-
zičkou pohladily 
písněmi v lidovém 
tónu. Závěr patřil 
Richbandu. Píseň 
So thisis Christmas, 
kterou soubor celý 
program završil, se 
stala hezkou tečkou 
za krásnými večery.

  Barbora
 Kubečková   

ZE ŽIVOTA SVČ ORION

Takový byl 25. country bálTakový byl 25. country bál
Dlouhé (nebo krátké, jak se to vez-

me) čtvrtstoletí uběhlo od chvíle, kdy 
se ve vrchoslavické sokolovně roze-
zněly tóny kytar na první country bále. 
Před patnácti lety se tato úspěšná 
akce přemístila do Němčic, kde také 

zůstala. Raritou je, že bál připravu-
jí pořád jedni i ti samí nadšenci, kteří 
se točí kolem SVČ Orion, ke kterým se 
samozřejmě přidaly jejich děti a zane-
dlouho možná i děti jejich dětí. Každo-
pádně: kolikati plesům či zábavám se 

podaří sokolovnu vyprodat? Nám už 
několikrát a jsme za to strašně rádi. Na 
tom letošním jubilejním bále si mohli 
návštěvníci poslechnou a samozřej-
mě i zatancovat při skvělých kapelách 
jako Vodopád z Brezna a legendě čes-

Pěvecký sbor Canticum a Sedmikráska, advent 2016

Akční moderátor, akční publikum...

Slavnostním večerem provázel J. SiostrzonekSlavnostním večerem provázel J. Siostrzonek

Vánoční koncert Vánoční koncert 
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ké country, skupině Taxmeni. Nádher-
né taneční vystoupení plné slovenské 
živelnosti jsme si užili s bratislav-
skou skupinou  Sillmarion. Ke stálým 
účastníkům našich výročních bálů 
patří neodmyslitelně Láďa Adámek – 
Akáda ze Šumperka a jeho skvělá oh-
ňová a světelná show. Salvy smíchu si 
vynutila dvě představení naší herec-
kokaskadérské skupiny Kántrošbáloš 
a nesměla chybět ani tradiční sou-
těž pro děti. Děti na plese? Ano! A ne 
málo. Němčický Country bál je totiž 
skvělá zábava pro všechny genera-
ce a tuto tradici se snažíme neustále 

dodržovat. Snad se nám 
to povede i dalších mi-
nimálně pět let. Touto 
cestou bych chtěl ještě 
jednou poděkovat všem 
kamarádů a kamarád-
kám za pomoc při orga-
nizaci, všem účinkujícím 
za skvělé profesionální 
výkony a samozřejmě 
všem návštěvníkům, 
kteří si k nám našli ces-
tu a vytvořili nádhernou 
atmosféru.

 Čárlí

ORION – Středisko volného času se loučí s rokem 2018ORION – Středisko volného času se loučí s rokem 2018

První pololetí kalendářního roku 
2018 bylo pro nás druhým pololetím 
minulého školního roku. V tomto ob-
dobí se nám podařilo uskutečnit pro 
vás spoustu zajímavých vzděláva-
cích i zábavných či sportovních akcí. 
V lednu jsme pro vás připravili, ve 
spolupráci s SDH Němčice nad Ha-
nou a městem Němčice nad Hanou 
karneval Kráska a zvíře, v únoru pak 
zimní tábor pro všechny milovníky 
zimních radovánek, v březnu jsme 
pro děti vytvářeli pestrý program 
o  jarních prázdninách, duben pak 
tradičně patří mezi velmi exponova-
né měsíce, taneční soutěž Orion dan-
cing stars střídá  soutěž MŠMT Zlatý 

list a na ni plynule navazují Čaroděj-
nice, v květnu jsme vám nabídli retro 
akci Partyzánský samopal a červen 
již tradičně patří festivalu zájmových 
činností Napohodu. Kromě těchto 
velkých akcí připravujeme spoustu 
menších aktivit pro děti, mládež i do-
spělé. Celkem jsme v loňském škol-
ním roce připravili 69 akcí, kterých se 
zúčastnilo 6911 návštěvníků.

V letních měsících, které pro 
všechny děti a učitele patří prázdni-
nám a letním radovánkám, nám na-
stávají „žně“. Během našich letních 
žní jsme uspořádali sedm skvělých 
táborů pro bezmála 350 táborníků. 
Každoročně si děti mohou vybírat 

z nabídky turistických, zážitkových, 
výtvarných či tématicky laděných tá-
borů. Nabídku vytváříme pro všechny 
věkové kategorie a na našem webu 
www.svcorion.cz se objevuje během 
jarních měsíců.

Začátkem  tohoto školního roku, 
kdy se kalendářní rok překlápí do své 
druhé poloviny, jsme nabídli 55 zá-
jmových kroužků a mezi nimi i novin-
ky, jako např. Lukostřelbu pro dospě-
lé, taneční kroužek pro děti od 9 let 
Monkeys,  nebo polytechnické krouž-
ky Foto – video, či Youtubering. Nako-
nec jsme otevřeli kroužků 49, protože 
ne všechny se podařilo dostatečně 
naplnit.  K 31.10. 2018 jsme měli při-
hlášeno 505 účastníků v pravidelné 

činnosti – v kroužcích.
Naše kroužky, ze-

jména taneční a spor-
tovní, se prezentují  na 
mnoha kulturních ak-
cích v regionu i mimo 
něj a zpestřují tak 
různé slavnosti, sjez-
dy rodáků, hody  nebo 
plesy v mnoha obcích 
- především jsou to 
mažoretky MiniOri-

Vystoupení  AkádyVystoupení  Akády

SillmarionSillmarionCountry bálCountry bál

Taneční soutěž Orion dancing stars 2018Taneční soutěž Orion dancing stars 2018 Turnaj lukostřelbaTurnaj lukostřelba
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onky, BabyOrionky a Orionky, stejně 
jako Přípravka mažoretek, ale také 
orientální tanečnice Jasmína,  Almira 
nebo Aisha nebo nejmenší tanečníci 
Hopíci či vloni nově otevřený street 
dance Magic.  Stále více se prezentu-
je na různých událostech také krou-
žek bojového umění Bujinkan.

Před námi je poslední měsíc 
v roce, který je pro mnohé z nás nej-
hezčím obdobím.  Právě pro děti, ale 
i vás, rodiče, připravuje  ORION – Stře-
disko volného času sérii adventních 
akcí.  Např.  Mikulášskou nadílku 
v  mateřských školách, sérii čtyř Ad-
ventních tvoření po čtyři adventní 

neděle,  ale také se-
tkání s kytarou 
u stromečku. V letoš-
ním roce němčické 
náměstí opět zaplní 
čerti v  rámci akce 
podpořené městem 
Němčice nad Hanou, 
Čertoviny aneb Ukra-
dená nadílka.

 V roce 2019 při-
pravujeme další  no-
vinky,  ale také tradič-
ní  a vámi prověřené 
akce, na které se těší-
me spolu s vámi.

Plán akcí  SVČ Orion na druhé pololetí Plán akcí  SVČ Orion na druhé pololetí 

školního roku 2018 - 2019školního roku 2018 - 2019

Karneval Němčice nad Hanou Sokolovna 27.1. 2019

Pololetní prázdniny výlet 1.2. 2019

Zimní tábor Kouty n.D. 2.2.-8.2.2019

Karneval Vrchoslavice Sokolovna 24.2.  2019

Valentýnská diskotéka pro děti Tělocvična ZŠ 15.2.2019

Jarní prázdniny s domečkem SVČ ORION 4. – 10. 2. 2019

Březnová akce pro celou rodinu výlet Březen 2019

Expediční kamera Motorest Vrchoslavice Březen 2019

Taneční soutěž Orion dancing stars Hala Suprovka 13.4. 2019

Velká aprílová jízda cyklostezka 7.4.2019

Dubnová akce pro celou rodinu výlet Duben 2018

Velikonoční prázdniny  s domečkem SVČ ORION 18.-19.4.2019

Zlatý list – soutěž MŠMT, oblastní kolo LTZ Kladky - Bělá 25.4.2019

Čarodějnice Němčice n.H. 30.4. 2019

Partyzánský samopal Vitčický les 18.5. 2019

Květnová akce pro celou rodinu výlet Květen 2019

Soutěže a přehlídky jednotlivých ZÚ Celá ČR Květen, červen

NAPOHODU – festival zájmových činností Němčice n.H. 7. 6. 2019

Stavba tábora -  LTZ Kladky – Bělá LTZ Kladky - Bělá 22. – 24. 6.2019

Letní tábory Celá ČR Červenec, srpen 2019

Chtěla bych poděkovat všem 
našim, bezmála 50 externím pra-
covníkům, našim rodinám a  mnoha 
přátelům i kamarádům, stejně  také  
organizacím,  které nám při přípra-
vě a realizaci našich akcí pomáha-
jí, rovněž celé řadě sponzorů, bez 
nichž by realizace některých akcí 
nebyla možná.  

Do nového roku přeji  všem 
lidem  hodně zdraví, osobních 
i  pracovních úspěchů, radosti 
ze své práce a štěstí na cestě 
rokem 2019.

 Eva Bašková, 
ředitelka  SVČ ORION

Poznámka: Omlouvám se 
paní ředitelce SVČ ORION za šot-
ka, který nezařadil tři příspěvky 
o letních táborech v minulém 
čísle lupy. Děkuji za pochopení. 
Šéfredaktorka zpravodaje.

Vystoupení  Akády

Almira - 2. místo Mia festival OtrokoviceAlmira - 2. místo Mia festival Otrokovice



16 NěmčiceNěmčice  pod lupoupod lupou Číslo 4Číslo 4

Z ČINNOSTI SPOLKŮ

Letní činnost SDHLetní činnost SDH

16. 6. 2018 jsme se s družstvem 
mužů zúčastnili závodů MAS ve 
Skalce. Nepovedl se spoj na rozdě-
lovač, útok jsme ale dokončili. Chuť 
jsme si spravili v Dobromilicích, kde 
jsme získali první místo. Družstvo 
Němčice n/H (elita) se umístilo na 
čtvrtém místě.

7. 7. 2018  jsme se na závodech 
v  Doloplazech umístili, muži na 
čtvrtém místě a ženy na druhém.

21. 7. 2018 pořádal sbor dobrovol-
ných hasičů hodové posezení, letos 
na zahradě základní umělecké ško-
ly. Ve 13 hodin jsme se sešli na ha-
sičské zbrojnici a naložili vše a pře-
sunuli se na zahradu ZUŠ, kde jsme 
vše nachystali na večerní posezení s 
cimbálovou muzikou STUPAVA. Byli 
to mladí kluci z Dolních Bojanovic. 
V 18 hodin přijela cimbálovka a  od 
19 hodin začali hrát. Posezení se 
nám pěkně zaplnilo a návštěvníci si 
mohli vybrat z občerstvení uzenou 
kýtu, cigáro z udírny, pivo a další. 
Pěkně se sedělo až do 22 hodin, kdy 
začalo pršet. Návštěvníkům to ale 
nevadilo, protože se schovali k cim-
bálovce pod stan a pokračovalo se 
v dobré zábavě až do půlnoci. Určitě 
je pozveme někdy zase a doufám, že 
bude lepší počasí.

V neděli se počasí moc nevyda-
řilo, a tak jsme se museli s občers-
tvením přesunout do kina, kde byl 
další program. Moc se to nevyvedlo, 
protože jsme měli část občerstvení 
v kině a část na zahradě.

Za týden v sobotu 29. 7. 2018 vy-
jelo družstvo mužů a žen na závody 
do Polkovic. Jezdí k nám na Hanácký 
pohár, tak jsme jim tuto návštěvu 
oplatili. Oběma družstvům se ale 
nepovedl koš, tak jsme se neumístili.

Družstvo mužů si to ale vynahra-
dilo 12. 8. 2018 na nočních závodech 
v Dobromilicích. Po prvním pokusu 
jsme drželi třetí místo, ale po vylep-
šení času v druhém kole jsme získali 
konečné první místo.

18. 8. 2018 jsme si vyjeli s druž-
stvem mužů na závody do Kojetína 
s  názvem Hodový koláč. Po prvot-
ním šoku, že nám někdo vyměnil sa-
vici asi na nočních  závodech v Dob-
rimilicích, jsme si půjčili savici od 
Víceměřic. Na start jsme nešli s moc 
dobrým pocitem, ale perfektním vý-
konem vzadu i na trati a ještě lep-
ším nástřikem proudů se nám poda-
řilo vylepšit osobní rekord na 17:35 
s. Potom jsme si pochutnali na tom 
hodovém koláči a poseděli na hasi-
čárně.  Savici jsme si potom vyměnili 

s družstvem Seloutek.
28. 8. 2018 se družstvo hasičů 

zúčastnilo soutěže „Mikroregion 
Němčicko se baví“ v Koválovicích - 
Osičanech. Našemu družstvu se moc 
dobře nevedlo, ale skvěle jsme se 
bavili.

1. 9. 2018 se družstva hasičských 
veteránů a veteránek zúčastnila zá-
vodu v požárním útoku ve Vícemě-
řicích. Obě dvě družstva se snažila 
a umístila se na čtvrtém místě.

8. 9. 2018 jsme pořádali Den ote-
vřených dveří na hasičské zbrojnici. 
Ráno jsme prodávali občerstvení pro 
účastníky Mikroregionu na kolech. 
Odpoledne jsme nachystali soutěže 
pro děti a různé ukázky. Děti si moh-
ly zastřílet ze vzduchovky, stříkat se 
džberovky a další. Předvedli jsme,  
jak se zachovat při požáru oleje 
v  kuchyni, slaňování z věže, clono-
vé proudnice a mohli si prohlédnout 
hasičská auta. I když přišlo málo lidí, 
tak se nám akce vyvedla a budeme ji 
určitě opakovat.

Dále jsme prodávali občerstvení 
10. 6. 2018 na akci SVČ Orion Němčice 
n/H NAPOHODU a 16. 6. 2018 na Ve-
terán Rallye na náměstí v Němčicích 
n/H.

 Pavel Kvíčala

Z činnosti AVZO TSČ ČR Střeleckého klubu Z činnosti AVZO TSČ ČR Střeleckého klubu 

Němčice n/H v letech 2017 a 2018Němčice n/H v letech 2017 a 2018

AVZO TSČ ČR STŘELECKÝ KLUB 
NĚMČICE NAD HANOU, tedy Asoci-
ace víceúčelových základních or-
ganizací Technických sportů a čin-
nosti České republiky, stále aktivně 
pracuje. Shrnu úspěchy za poslední 
dva roky. Počet členů našeho spol-
ku je již mnoho let ustálen na počtu 
cca  85 členů, ne že bychom nemě-
li nedostatek nových uchazečů, ale 
po letitých zkušenostech si již nové 
členy po nastavené zkušební době 
vybíráme. Jsme tedy co do počtu 
členů jedním z největších spolků ve 
městě a i v rámci celostátní organi-
zace AVZO, jež čítá okolo 240 orga-
nizací.

Naší stěžejní čin-
ností je střelecký sport 
v  různých soutěžních 
podobách, dále radioa-
matérství a  provádění 
ohňostrojných prací, aj.

Co se týká střeleckého 
i radioamatérského spor-
tu, navázali jsme v loň-
ském i letošním roce na 
minulé výborné výsledky, 
jež naši členové dosaho-
vali na oblastních, celo-
státních i mezinárodních 
úrovních.

Největšího úspěchu 
Michal Kučera - westernový mistr Michal Kučera - westernový mistr 
ČR 2018 první zlevaČR 2018 první zleva
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v historii klubu dosáhl v roce 2017 ve 
sportovně dynamické střelbě Anto-
nín Navrátil v kategorii super senior, 
kdy se stal v Patriot parku nedaleko 
Moskvy v Rusku 1. mistrem světa 
v  pušce. Tento náš seniorský zá-
vodník si udržuje neustále výbornou 
výkonnost nejen v pušce, ale i v pis-
toli, o čemž svědčí jeho umístění na 
„bedně“ v rámci naší republiky, ale i 
na Slovensku, v Maďarsku, atd. Rov-
něž Martin Šatník, který provozu-
je tento druh střelby  jen pár roků, 
se rapidně zlepšuje a umísťuje se 
v  posledních dvou letech, zejména 
v  pušce v hlavní mužské katego-
rii těsně pod stupni vítězů. Oba tito 
naši závodníci dosáhli v pušce ve 
svých kategoriích  na Mistrovství ČR 
2018 shodně 4. místa. V rámci nové 
divize PPC (osobní karabina malého 
kalibru) se v současné době Mar-
tin Šatník pohybuje svými výsledky 
v čele soutěžního pole v rámci ČR.

Tradičně dobrých výsledků do-
sáhli na domácí i evropské scéně 
naši westernoví střelci v nejtěžší ka-
tegorii gunfighter. Po loňském „neú-
spěchu“ otec a syn Miholové a  Mi-
chal Kučera, kdy zůstali těsně pod 
vrcholem (4., 5. a 7. místo na MČR a 
5., 6. a 7. místo na ME), se letos  Mi-
chal Kučera stal mistrem ČR a Josef 
Mihola dosáhl na 4. místo. ME se 
naši závodníci vzhledem k neúměr-
ně vysokým nákladům nezúčastnili.

Další naši členové se zúčastňují  
oblastních i republikových střelec-
kých závodů v klasických mířených 
disciplínách, snajpři - odstřelovači, 
biatlonisté a ostatní s výsledky prů-
měrnými a ojediněle i s medailovým 
umístěním.   

Členové našeho radioklubu vysí-
lající pod značkou OK2KCN po poří-
zení špičkové japonské radiostanice 
v roce 2016 dosahují poslední dva 
roky zlepšených výsledků, kdy se 
pravidelně umísťují při závodech 
v pásmu VKV 144 MHz okolo 5. a 6. 
místa v rámci ČR a 12. místa v Ev-
ropě. Jelikož letošní rok ještě není 
závodně ukončen, předpokládá se 
vzhledem k tomu, že se „zapraco-
valo“ na úpravách a  doladění antén, 
lepší umístění.

Střelecký klub ovšem v rám-
ci své činnosti není aktivní jen na 
sportovním poli, ale také pořádá 
pro své členy a rodinné příslušníky 
např. tématické zájezdy (v loňském 
roce jsme navštívili pevnostní dělo-
střeleckou tvrz Hanička v Orlických 
horách, letos jsme si prohlédli kon-
centrační tábor v polské Osvětimi a 
Březince a město Krakov), nebo zá-
bavná odpoledne na konci prázdnin 
s recesními soutěžemi a s  poseze-
ním u táboráku.

Dále v rámci své podnikatelské 
činnosti provádíme ohňostroje pro 
občany, podnikatele, obce či města, 

jichž za poslední dva roky bylo něko-
lik desítek a zhlédli je statisíce lidí,  
organizujeme a provádíme školení 
a zkoušky adeptů k získání zbrojního 
průkazu.

Rovněž postupně udržujeme 
a  zkrášlujeme náš areál střelnice 
v  Hliníku, kdy se nám loni podařilo 
dokončit dlážděný přístupový chod-
ník, upravit terčová zařízení a letos 
proběhlo vykácení kůrovcem napa-
dených suchých smrků.

Náš areál půjčujeme i ostatním 
spolkům a organizacím, jako jsou 
myslivci, SVČ Orion, školní družina, 
apod.

Radoslav Borovička, 
předseda  Střeleckého klubu

Oddíl krasojízdyOddíl krasojízdy

Krasojezdecký podzim je v tu-
zemsku tradičně vyhrazen výhradně 
kategorii ELITE (dospělých). Konaly 
se čtyři závody Českého poháru, ná-
sledovalo předkolo a pak i samotné 
finále Mistrovství ČR v sálové cyk-

listice, které se letos uskutečnilo 
v Brně.

Z němčického oddílu se čtyř po-
hárových závodů zúčastnila Adéla 
PřIbylová, která ani jednou nepozna-
la hořkost porážky. Sezónu zakon-

čila vítězstvím na Mistrovství České 
republiky a obhájila tak titul mistry-
ně ČR v ženské kategorii. V mužské 
kategorii nastoupil Martin Kouřil ke 
dvěma pohárovým závodům, v nichž 
skončil pokaždé druhý. Na Mistrov-

Michal Kučera - westernový mistr 
ČR 2018 první zleva

Tonda Navrátil  - mistr Tonda Navrátil  - mistr 
světa 2017 v pušcesvěta 2017 v pušce

Střelecký klub na HaničceStřelecký klub na Haničce
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ství ČR skončil mezi muži čtvrtý.
Adéla Přibylová a Martin Kouřil 

se na podzim zúčastnili i dvou zá-
vodů série Swiss-Austria Mastres. 
V Oberburenu skončili oba osmí a ve 
Wetzikonu sedmí.

Tři další němčické krasojezdkyně 

se zúčastnily dvou dalších meziná-
rodních závodů – Bokod Cupu v Ma-
ďarsku a Mistrovsví Slovenska v Ko-
márně.

Kateřina Vosičková a Alena Flo-
rová suverénně ovládly oba závody 
ve svých žákovských kategoriích (do 
13 resp. 15 let). Michaela Vosičková 
skončila v juniorské kategorii v Ma-
ďarsku čtvrtá a na Slovensku dru-
há. Dvojice M.Vosičková / A. Florová 
skončila v obou závodech třetí.

Jiří Vosička

Adéla PřibylováAdéla PřibylováŠvýcarskoŠvýcarsko

Triumf němčických závodnic na Mis-Triumf němčických závodnic na Mis-
trovství Slovenska 2018 Michaela trovství Slovenska 2018 Michaela 
Vosičková druhá (juniorky), Kateřina Vosičková druhá (juniorky), Kateřina 
Vosičková první (žačky 13), Alena Vosičková první (žačky 13), Alena 
Florová první (žačky 15) a dvojice Florová první (žačky 15) a dvojice 
M.VosičkováFlorová třetíM.VosičkováFlorová třetí

NS Pantlék: Několik rad k vánočním tradicímNS Pantlék: Několik rad k vánočním tradicím

Než se pustíte do čtení tohoto 
článku, musím vám něco vysvětlit. 
Rady se netýkají současných hos-
podyněk, ale jsou vybrány ze sta-
rých hanáckých kalendářů. Můžete 
si udělat obrázek o tom, co a jak se 
dříve jedlo o Vánocích na Hané.

Pečení
1. Pokud chcete hospodyňky za-

čít péct na Vánoce, nezapomeňte, 
že je potřeba si přichystat svěce-
nou vodu ve vlastní nádobě, mouku 
výhradně z vlastního pole, pokud 
budete péct z jiné mouky, přivo-
díte pro příští rok hlad a neúrodu. 
Pokud budete péct štědrovečerní 
chleba nebo vánočku, nezapomeň-
te do nich přidat peníze, aby jich byl 
v příštím roce dostatek, a česnek, 
abyste zajistili pro příští rok celé 
rodině zdraví. Pokud budete péct 
perníčky, musí mít tvar zvířátek, 
symbol slunce a symbol plodnosti, 
abyste si připomněli dávné oběti.

2. Při pečení je třeba dbát na to, 
aby se cukroví nepřipálilo a nepra-
sklo - to by přivolalo v příštím roce 
neštěstí do domu, zapojte proto do 
pečení starší děti, aby hlídaly trou-
bu.

3. Další důležitá rada - při pe-

čení cukroví si kuchařka nesmí 
utírat ruce do zástěry, ale všech-
ny drobečky z rukou dejte na hro-
mádku a pak je zaneste k ovocným 
stromům, aby v příštím roce dobře 
plodily. Stejně tak postupujte se 
zbytkem vody z pečení a se zbyt-
ky chleba - to rozdělte pěkně mezi 
zvířátka, aby vám v příštím roce 
přinášela užitek.

Úprava vánočního stolu
1. Než položíte na stůl sváteční 

ubrus, je třeba na stůl položit hrst 
obilí z posledního snopu anebo dát 
na stůl sváteční ubrus, na něj polo-
žit dožínkový věnec a do něj položit 
mísy s jídlem a cukrovím.

2. Pod každý talíř, který chystáte 
na štědrovečerní stůl nezapomeňte 
dát minci anebo šupinu z kapra, aby 
se v příštím roce domu držely pení-
ze a blahobyt.

3. K hlavnímu jídelnímu stolu je 
potřeba připravit ještě jeden stůl, 
na němž bude vše potřebné ke 
slavnostní večeři, protože během 
večeře nesmí hospodyně vstát od 
stolu, protože pak by rodina nezů-
stala v příštím roce pospolu.

4. Úkolem hospodáře pak je, aby 
kolem noh stolu omotal řetěz, který 

spojí zámkem a to proto, aby utvrdil 
soudržnost rodiny.

5. Na stole musí být sudý počet 
talířů.

6. Jeden talíř musí být vždy při-
chystán pro náhodného hosta.

7. Jako první  usedá ke stolu hos-
podář, po něm hospodyně, nakonec 
ostatní členové rodiny.

Kdy usedáme ke stolu?
1. Když všechna zvířátka, co jsou 

v domě, jsou řádně nakrmena a po-
klizena.

2. Když se na obloze objeví první 
hvězdička.

Průběh slavnostní večeře
1. Hospodář a ostatní u stolu po-

vstanou a hospodář a ostatní před-
nesou krátkou modlitbu a přání.

2. Večeře začíná tím, že si každý 
vezme kousek vánočky a namočí si 
ji do medu s bylinkami, které mají 
v tento den zvláštní kouzelnou moc.

3. Podává se polévka a to, hou-
bová, hrachová, čočková anebo rybí.

4. Hlavním jídlem dříve býval 
Kuba - pečený nákyp z hub,  kaše 
z  jáhel, krupice či hrachu, v poz-
dějších dobách se podávala  ryba 
s bramborem (říkávalo se mu jídlo 
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chudých).
5. Po večeři se podává sušené 

ovoce, oříšky.
6. Jako poslední se rozkrajovalo 

jablíčko - pokud se uprostřed obje-
vila hvězdička, znamenala štěstí, po-
kud se objevil křížek - mohlo se oče-
kávat nějaké neštěstí nebo pohroma.

Pokud tedy splníte všechny 
podmínky, zajistíte si v příštím roce 
spokojenost, zdraví a pohodu a aby 
ta pohoda byla ještě větší a zážitky 
ještě silnější, srdečně Vás všechny  
zveme na Štěpána - druhý svátek 
vánoční v 17 hodin na faru na po-
řad Andělské  zpívání, kde si spolu 

s dětmi zazpíváme krásné vánoční ko-
ledy, letos v trošku jiném podání, ale o to 
krásnější. A kdyby vám to náhodou ne-
vyšlo, tak vám přeji za náš soubor v tom 
příštím roce hodně zdraví, pohody, spo-
kojenosti a lásky a to nejen v rodině, ale 
i ve vašem blízkém i širokém okolí.

Jana Otáhalová, vedoucí NS

ZE ŽIVOTA  FARNOSTI

Svátost biřmování v Němčicích nad HanouSvátost biřmování v Němčicích nad Hanou

29. září 2018 přijalo 20 biřmo-
vanců v kostle sv. Maří Magdalény 
z rukou pana biskupa Mons. Josefa 
Nuzíka svátost biřmování. Celému 
tomuto obřadu předcházela roč-
ní příprava, která obsahovala ne-
jen formální katechezi, ale zároveň 
jsme diskutovali nad různými téma-
ty. Příprava byla vedena naším pa-
nem farářem Tomášem Stroganem. 
Pan farář byl výborným lektorem 
a  zároveň rádcem v osobním růstu 
i víře. Během přípravy jsme absol-
vovali nejrůznější setkání, napří-
klad svatodušní vigilie, křížové cesty 
a duchovní obnovy.

Abychom mohli 
být biřmováni, je pod-
mínkou, že nám musí 
být nejprve udělena 
svátost křtu. Jelikož 
někteří z nás nebyli 
pokřtěni v dětství, tak 
jsme se zároveň při-
pravovali i k přijmu-
tí této svátosti. Při 
přípravě na křest mi 
nejvíce utkvělo v  pa-
měti setkání s  pa-
nem arcibiskupem Janem Graubne-
rem, které proběhlo v katedrále sv. 
Václava v  Olomouci. Svátost křtu je 

běžně udělována malým dětem krát-
ce po narození, dokud jsou miminka, 
bez ohledu na liturgickou část roku. 
Pokud se jedná o křest již dospělého 
člověka, je nutné absolvovat přípra-
vu, která předchází křtění samotné-
mu. Křty dospělých jsou udělovány 
pouze ve Velikonoční době.

Závěrem musím uznat, že bych 
při počátku našich příprav nevěři-
la, kolik přátel zde získám. Při první 
schůzce jsme se téměř nikdo nezna-
li. Postupem času z nás ale vznikla 
opravdová skupina napříč genera-
cemi a bez ohledu na věk se z nás 
stali přátelé. Za to vše, co jste pro 
nás udělal, Vám, pane faráři, děku-
ji jménem svým, ale jistě i ostatních 
biřmovanců.

Kateřina Snídalová

Pojď za mnouPojď za mnou
Před více než rokem jsme se s mojí 

kamarádkou rozhodly přihlásit na 
přípravu pro Svátost křtu a Svátost 
biřmování. Do němčického kostela jsem 
občas chodila se svým přítelem a z ne-
dělní mše svaté jsem si vždy něco od-
nesla z kázání našeho pana faráře, kte-
rý uměl čtení z liturgií pěkně vysvětlit 

a přiblížit do našeho života. Když jsem 
slyšela o  roční přípravě, moc nadšená 
jsem nebyla, ale nakonec jsem se roz-
hodla vše absolvovat a svého rozhod-
nutí vůbec nelituji. Poznala jsem pana 
faráře, který mi dokázal pomoci s pro-
blémy v mém životě a ukázal mi ces-
tu do křesťanského života. Otec pojal 
naši přípravu důsledně, nechyběl v ní 
ani humor. Dokázal si mě získat svými 

BiřmovanciBiřmovanci

Biřmovací průvodBiřmovací průvod

Barbora Bartošková při biřmováníBarbora Bartošková při biřmování



20 NěmčiceNěmčice  pod lupoupod lupou Číslo 4Číslo 4

slovy, upřímností a myslím si, že nejen 
mě. Dále jsem v naší skupině „starších 
biřmovanců“ poznala úžasné lidi, se 
kterými mi bylo moc dobře a s kterými 
dále udržujeme přátelství. Na hodiny 
příprav jsem se prostě těšila.

V letošním roce na Velikonoce o Bílé 
sobotě jsem byla pokřtěna a 29. 9. 2018 

jsem přijala svátost Biřmování. Při této 
výjimečné události nás biřmoval bis-
kup Mons. Josef Nuzík.

Jsem ráda, že jsem se rozhodla tuto 
svátost přijmout, protože mi pomohla 
najít správnou cestu životem a  na-
plnění. Pochopila jsem, že Bůh dává 
každému člověku určité poslání a já 

budu hledat, jaké je to mé. Snažím se 
pomáhat lidem, kdykoliv mou pomoc 
potřebují. Jako biřmovaná se budu sna-
žit, abych Bohu dělala radost a v mém 
životě se budu řídit heslem: „Především 
však mějte lásku, která všechno spojuje 
k dokonalosti.“

Barbora Bartošková

Farní pouť do MariánkyFarní pouť do Mariánky

Tak jako každý rok, i letos se vě-
řící z farností, které spravuje pan fa-
rář Tomáš Strogan vydali na společ-
nou farní pouť. Ráno v 5 hodin vyjel 
z Komenského náměstí v Němčicích 
nad Hanou autobus s poutníky smě-
rem na Bratislavu. Cestou přistupo-
vali poutníci z okolních farností.

V Bratislavě nám pan farář do-
mluvil prohlídku katedrály svaté-
ho Šebestiána v Krasňanech. Zde 
se nám dostalo velké cti, protože 
nás přivítal pan biskup Rábek, kte-
rý zajímavě přiblížil smysl a důvody 
výzdoby katedrály, která je sama 
o  sobě uměleckým dílem. V ka-
tedrále každého na první pohled 
zaujmou nádherné moderní mozai-
ky. Prohlídku tohoto místa umocni-
la hra na nové varhany. Rozloučení 
s panem biskupem bylo o to vře-
lejší, protože se osobně znal s ně-
kterými poutníky. Z Bratislavy ces-
ta pokračovala k poutnímu místu 
Mariánky. Tato obec je nejstarším 
poutním místem na Slovensku, kte-
ré je zasvěceno Panně Marii. S his-
torií kostela a farnosti nás seznámil 
místní kněz. Jedinečnost prohlídky 
kostela byla umocněna tím, že nám 
Moravákům přednášel kněz polské 
národnosti ve slovenském jazyce. 

O tomto uctívaném poutním místě 
legenda praví, že soška Panny Ma-
rie vyřezaná z hruškového dřeva, 
byla nalezena u pramene, ke kte-
rému se váže mnoho zázračných 
uzdravení. Závěrem návštěvy toho-
to poutního kostela pan farář Stro-
gan odsloužil mši svatou, pomodlili 
jsme se křížovou cestu a navštívili i 
zmíněný zázračný pramen.

Po náročném dni jsme se na 
zpáteční cestě zastavili na pozdní 
oběd. Hned co jsme si odpočinu-
li a  posilnili se, naše cesta pokra-
čovala do Kuželova, ve kterém se 
nachází větrný mlýn. Návštěvu to-
hoto technického unikátu jsme si 
samozřejmě nemohli nechat ujít. 

Samotná prohlídka byla doplněna 
i o poutavý výklad o tom, jak se dří-
ve ve mlýně žilo, pracovalo a s jakou 
skromností žili naši předkové. I tato 
zastávka zaujala opravdu všechny 
poutníky. Poslední zastávkou naší 
pouti byla návštěva vinného sklípku 
ve Vracově, kde jsme ochutnali zna-
menitá vína místního vinaře a dově-
děli se i zajímavosti o místní historii 
a zvycích.

Závěrem musím říct, že se nám 
pouť zdařila a dobrá nálada nás do-
provodila až domů. Už teď se těšíme 
na příští farní pouť, která nám odha-
lí krásy památek a posílí naše křes-
ťanské společenství.

Stanislav Kyselák

Farní pouť do Mariánky na SlovenskuFarní pouť do Mariánky na Slovensku

Deset let obětavé kněžské službyDeset let obětavé kněžské služby

V sobotu  8. prosince 2018 dovrší 
10 let obětavé kněžské služby v naší 
farnosti v Němčicích nad Hanou 
otec Tomáš Strogan.

Otče, přijměte za vše od svých 
farníků velký dík! Do dalších let vy-
prošujeme hojnost Božích milostí, 
dar zdraví a ochranu Panny Marie.

Vděční farníci z Němčic nad Ha-
nou, Hrušky, Pavlovic u Kojetína 

a Vrchoslavic

Je to k neuvěření, ale je to sku-
tečností, že Mgr. Tomáš Strogan 
působí na němčické faře už 10 
roků. 8. prosince 2008 vystřídal 

pana faráře Tomáše Káňu. 
Změna to byla nečekaná, 
ale život je plný překvape-
ní. Pan farář Tomáš Stro-
gan se stal naším duchov-
ním otcem. Vážíme si ho za 
jeho trpělivost, se kterou 
vyslechne každého, kdo se 
na něj obrátí a kdo to po-
třebuje. Jeho kázání jsou 
procítěná, vedoucí k zamy-
šlení nad  našimi životy.

Otec Tomáš nemá na 
starosti jen němčickou 
farnost, ale také farnos-
ti v Hrušce, Vrchoslavicích 

Pan farář Tomáš StroganPan farář Tomáš Strogan



21prosinec2018prosinec2018 NěmčiceNěmčice  pod lupoupod lupou

a  Pavlovicích. Tato péče obnáší 
plno starostí nejen spojených s 
duchovním životem jeho farníků, 
ale spoustu času zabere přede-
vším péče o materiální vybavení

farností. Péče o kostely a další 

budovy, včetně jejich provozu. Vel-
kou část svého času věnuje otec 
práci s dětmi, mládeží a mladými 
rodinami.

Děkujeme panu faráři Stroga-
novi za trpělivost a duchovní péči 

o své farníky. Pane faráři, přeje-
me Vám pevné zdraví, klid, poho-
du a Boží požehnání. Hodně síly ke 
zvládnutí všech povinností na Vás 
kladených.

Rada města Němčice nad Hanou

OČIMA NĚMČICKÉHO INSPEKTORA

Výšlap k Mont SUEZuVýšlap k Mont SUEZu

Když se řekne MontBlanc, 
mnozí si jistě vzpomeneme, že 
se jedná o nejvyšší horu Evro-
py. Stejně tak víme, že nejvyšší 
horou České republiky je Sněž-
ka. Dokážeme si však odpovědět, 
který vrchol je nejvyšší v  našem 
okolí Němčic nad Hanou? Některé 
možná napadne kopec Hrušák, 
jiné oblast Vinohradů a někteří bez 
váhání odpoví: „skládka“. Pokud 
jste i vy odpověděli, že nejvyšší 
bod Němčic je skládka neboli Mont 
SUEZ, patříte k těm, kteří své okolí 
opravdu znají. V  následujících 
několika odstavcích se o této naší 
„velehoře“ dozvíte více.

Pokud se rozhodnete, že něk-
teré volné odpoledne strávíte 
procházkou nad místním 
zemědělským družstvem, možná 
budete překvapeni, jak zdejší 
krajina vypadá. V  minulém čísle 
našeho periodika jsem psal článek 
o  „Naučné stezce Masarykova 
lípa“, kde jsem upozornil na to, že 
je tato oblast silně znečištěna po-
letujícím odpadem. V té době byl o 
tomto problému uvědomen i Odbor 
životního prostředí v  Němčicích 
nad Hanou. Mé upozornění bylo 

vzato na vědomí a  velká část 
odpadu byla z krajiny odstraněna. 
Za tento počin patří paní Bc. La-
komé a technickým pracovníkům 
velká pochvala a uznání.

Kdo si však podle mého ná-
zoru nezaslouží slova chvály, 
je původce tohoto znečištění, 
kterým je místní skládka. I přes to, 
že zákon č. 185/2001 Sb., Zákon 
o odpadech ukládá povinnosti, 
kterými by se měl provozovatel 
tohoto zařízení řídit, ne vždy tak 
tomu je. Výše uvedený zákon sta-
novuje, že provozovatel je mimo 
jiné povinen zabezpečit odpady 
před nežádoucím únikem. Podíval 
jsem se na internetové stránky 
společnosti SUEZ Využití zdrojů 
a.s., zda se zde dozvím více, jak 
společnost znečištění krajiny 
polétavým odpadem předchází.

Na internetových stránkách 
společnosti si můžete přečíst 
dokument: „Politika společnosti 
SUEZ“. V  této politice společnosti 
SUEZ je uvedeno, že: „Přísným 
dodržováním právních a jiných 
požadavků, aplikací systému 
kontrol, auditů a zaměřením na 
prevenci je minimalizován do-

pad činností společnosti na životní 
prostředí s  dosažením excelent-
ních výsledků i v  oblasti ochrany 
životů zaměstnanců, dodavatelů 
i  veřejnosti.“ Citováno z:http://
w w w . s i t a . c z / 2 5 1 4 7 - p o l i t i k a -
spolecnosti-suez. Musím uznat, 
že pokud si člověk přečte ten-
to dokument, nabyde pocitu, že 
i velké celorepublikově působící 
společnosti záleží i na té nejmenší 
obci, ve které svou ekonomickou 
činnost provozuje. Uznávám, že po 
stránce teoretické má společnost 
vše vyřešeno. Při návštěvě okolí 
skládky se každý může přesvědčit, 
že problém nastává v  přenesení 
teorie do praxe. Okolí skládky, 
naučná stezka, pole, remízky, stro-
my a keřový porost do vzdálenosti 
několika kilometrů bývá obzvláště 
při silnějších větrech znečištěno 
polétavým plastovým odpadem. Je 
tedy otázkou, zda o tomto znečištění 
společnost SUEZ  Využití zdrojů a.s. 
ví, či jí tento stav není znám. Možná 
by nemuselo být od věci, kdyby 
město vyžadovalo čisté životní 
prostředí a myslelo v  tomto směru 
na občany, ale i budoucí generaci.

Vy, kteří si tohoto znečištění 

Pan farář Tomáš Strogan I tak může vypadat západ slunce...I tak může vypadat západ slunce... Poletující plastový odpad z místní skládkyPoletující plastový odpad z místní skládky
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všimnete, neváhejte kontakto-
vat pracovnici životního prostředí 
města Němčice nad Hanou. Oprav-
du se nemusíte ničeho obávat. 
Paní Bc. Martina Lakomá je oprav-
du vstřícná, dokáže zajistit nápra-
vu a samozřejmě vás bude infor-
movat o řešení vašeho podnětu.

Návrh řešení: Opatřit sklád-
ku ochrannými sítěmi, které jsou 
v odpadovém hospodářství běžně 
používané, účelné, efektivní a nák-
lady na jejich pořízení rozhodně 
nejsou likvidační pro společnost 
s takovou působností, jako je SUEZ 

Využití zdrojů a.s. Výrobci a pro-
dejci těchto ochranných sítí uvádí: 
sítě na skládky nebo sítě pro 
záchyt polétavého odpadu jsou 
řešením pro každého provozova-
tele skládky k  zajištění ochrany 
okolí před možným znečištěním. 
K tomuto bych jen závěrem dodal: 
„Jak je možné, že v  Němčicích na 
skládce ještě tyto sítě nemáme? 
Nebo je okolí Němčic vyjmuto ze 
zákonné povinnosti zabezpečit 
odpady před nežádoucím únikem 
do krajiny?“

 Jaromír Snídal

Oslavy 100. výročí vzniku Československa Oslavy 100. výročí vzniku Československa 

v našem městěv našem městě

Žalostný pohled na zdejší příroduŽalostný pohled na zdejší přírodu

Ještě ve „starém“ předvolebním 
složení Komise pro kulturu, školství, 
tělovýchovu a mládež jsme spolu 
s kulturní referentkou připravovali 
program oslav v našem městě. My-
slím si, že oslavy byly pestré a dů-
stojné. Samotné realizace se pak 
ujalo kulturní středisko.

První akce, která oslavy zahájila, 
proběhla již 22. září 2018, kdy byla 
slavnostně otevřena naše první na-
učná stezka v Němčicích nad Hanou 
nazvaná Masarykova lípa, která 
vede k remízku, kde byla znovu vy-
sazena nová lípa namísto uschlé 
lípy zasazené na počest našeho 
prvního prezidenta T.G. Masaryka. 
Ten se spolu se svou manželkou 
Charlotou, v podání manželů Vrbo-
vých, také otevření stezky zúčastni-
li. Krásné podzimní počasí umožnilo, 
že občané naučnou stezku využívají 
k častým procházkám. Žáci naší zá-
kladní školy stezku navštívili v rámci 
projektových dnů.

20. října se v hale Suprovka 
uskutečnil mezinárodní koncert De-
chového orchestru naší ZUŠ a ZUŠ 
Lipany ze Slovenska. Bylo příjemné 
po letech slyšet celou českosloven-
skou hymnu a slovenštinu.V druhé 
části koncertu náš dechový orchestr 
pod taktovkou Jindřicha Nováka 
ukázal, že umí zahrát všechno – od 
Kmocha až po vážnou hudbu. Den 
před tímto koncert ZUŠ připravila 
slavnostní výchovný koncert pro 
žáky naší ZŠ. Od 22. října byly ote-
vřeny dokonce tři výstavy, dvě při-
pravil náš kronikář a historik Mgr. 
Josef Matoušek. Ve vitrínách na bu-

Otevření NS Masarykova lípaOtevření NS Masarykova lípa
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dově kina byla umístěna výstava 
s názvem První světová válka, od 
jejíhož konce uplynulo 100 let. Ve 
foyer kina byly na panelech umístě-
ny fotografie a texty zachycující vý-
znamné události našeho města od 
roku 1918. Druhá výstava ve foyer 
se týkala T.G.Masaryka, kterou pod 
názvem T.G.Masaryk v umění při-
pravil Mgr. Dominik Vlč, který pro 
nás 26. října připravil i prezentaci 
o životě prvního prezidenta – dva-
krát pro žáky ZŠ a jednou pro veřej-
nost. Všichni účastníci besed od něj 
obdrželi placku s portrétem T.G.M.

30. října oslavy vyvrcholily lampio-
novým průvodem, který za vyhrávání 
Dechového orchestru ZUŠ se zformo-

val u sokolovny a za světla lampionů 
v rukou našich dětí se Masarykovou 
ulicí přesunul na náměstí. Čelo průvo-
du tvořilili vlajkonoši, sporovci s  po-
chodněmi, dívky v barvách trikolory, 
Hanáci, hasiči a další uniformovaní 
sportovci. Na náměstí jsme u pamět-
ní desky uctili památku T.G. Masaryka 
a u pomníku padlých oběti první svě-
tové války. V kulturním programu vy-
stoupili žáci základní školy, po kterém 
jsme na věži u kostela zhlédli prezen-
taci fotografií zachycujících proměny 
našeho města za 100 let, kterou při-
pravil Petr Kundel. Důstojnou tečkou 
shromáždění byl krásný ohňostroj 
připravený panem Vladimírem Ond-
rákem z Vřesovic.

Na přelomu října a listopadu si 
občané mohli prohlédnout výstavku 
v budově základní školy – historický 
minikoutek, vystavené kroniky školy 
a panely zhotovené učiteli  k význam-
ným osmičkám našich národních dě-
jin.

Oslavy 100. výročí vzniku česko-
slovenského státu ukončil 21. listo-
padu v sále kina pořad  pod názvem 
100 let české poezie aneb Nebojme 
se recitovat, který uspořádala naše 
knihovna ve spolupráci s literárně 
dramatickým oborem ZUŠ.

Všichni účastníci oslav  obdrželi 
placku, kterou na památku  100 let 
republiky nechalo město zhotovit.

  Naďa Tesaříková

Fotbalisté na lampónovém průvoduFotbalisté na lampónovém průvodu Výstava 2018Výstava 2018

ZE ŽIVOTA KULTURNÍHO STŘEDISKA 

A MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Podzim na kulturním středisku 
byl velmi bohatý. Konaly se oslavy 
ke 100 letům republiky. Veřejnost si 
připomněla významné události na-
šeho města a oběti 1. světové války 
výstavami ve foyer kina OKO a ve 
vitrínkách na jeho budově, které pro 
ně připravili pan kronikář Mgr. Josef 
Matoušek a odborník na T.G.Masa-
ryka  Mgr. Dominik Vlč. Pan Vlč, měl 
i velmi zajímavou a poutavou besedu 
se žáky místní školy i pro širokou ve-
řejnost v sále kina OKO.

Jako vrchol oslav 100. výročí vzni-
ku republiky proběhl dne 30. 10. 2018 
v našem městě lampiónový průvod, 

s kladením věnců a uctění památky 
T. G. Masaryka.  O kulturní program 
se postarali žáci pěveckého sboru 
Skřivánek a žáci naší základní školy 
s pásmem básní. Vrcholem oslav byl 
velkolepý ohňostroj pana Vladimí-
ra Ondráka, který podtrhla skladba 
Smetanovy Vltavy.  

Od září probíhají  pravidelné di-
vadelní pátky, kde jsme již přivítali 
umělce z Olomouce, divadelní sou-
bor z Městského střediska Kojetín 
a před koncem roku umělce z Prahy, 
nejslavnějšího dvojníka Waldema-
ra Matušky pana Vladimíra „Waldu“ 
Nerušila se skupinou Malevil band, 

který pro své příznivce zazpíval nej-
známější písně, mezi které neodmy-
slitelně patří: Jó, třešně zrály, Tereza, 
Slavíci z Madridu a samozřejmě píseň 
z českého filmu Noc na Karlštejně - 
Do věží.

V listopadu se uskutečnilo pra-
videlné Setkání seniorů, které se 
konalo ve sportovní hale Suprov-
ka. O zábavu se podělily děti ze 
SVČ Orion a základní umělecké 
školy. O občerstvení se postaraly 

kuchařky ze školní jídelny, které 
pro naše seniory připravily řízky 
a žáci základní školy upekli s paní 
učitelkou Vojancovou zákusky. 
Vystoupili zpěváci z brněnského 
Divadla Slunečnice s písničkami, 

které měly u seniorů velký úspěch. 
Díky žákům a paním učitelkám 
Vojancové a Hájkové senioři ne-
odcházeli s prázdnou a s sebou si 
odnesli perníček s věnováním. Po-
chvalu zasloužily i žákyně 9. roční-
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ku za příjemnou obsluhu seniorů. 
Ke kávě a zákusku přidaly úsměv 
a milé slovo.

V knihovně se uskutečnilo pod-
zimní Čtvrtkování, při kterém jsme 
vyráběli růže z listí, a květináče 
technikou Decoupage. V předad-
ventním čase se uskutečnilo dal-
ší Čtvrtkování, na kterém jsme si 
vyrobili adventní věnce a s šálkem 

horkého svařáku jsme se tak nala-
dili na vánoční atmosféru.

Advent byl zahájen tradičním 
rozsvícením stromečku, který se 
po několika letech podařilo vrátit 
na Komenského náměstí. U stro-
mečku se představili s vánočními 
koledami, písněmi a básněmi žáci 
mateřské a základní školy. Novin-
kou byly vánoční trhy na náměs-

tí, kde se prodával nejen vánoční 
punč, svařák, kozí sýry z farmy, 
domácí kosmetika, ale mohli jste si 
nechat i vyložit svůj osud z karet.

Česko zpívá koledy, které se 
uskutečnilo 12. 12. 2018 nám před-
zpívaly Natálie Fidrová a Anna Bu-
riánková. U horkého punče jsme si 
připomněli, že Vánoce jsou již za 
dveřmi.

Den poezie 2018Den poezie 2018
Městská knihovna Němčice nad 

Hanou uspořádala již třetí ročník 
celorepublikového festivalu vyhlá-
šeného na památku narození Karla 
Hynka Máchy. Na letošní rok připad-
lo mnoho významných výročí, nejen  
v oblasti formování a vývoje našeho 
státu - všechny „osmičkové” roky, 
ale také v oblasti literatury, např. 80 
let od úmrtí Karla Čapka, 150 let od 
narození Otokara Březiny a dokonce 
i 20 let od prvního ročníku Dne po-
ezie.

Hlavní pořadatelé akce se ne-
chali inspirovat výrokem prezidenta 
Masaryka. Výrok nechali nedokon-
čený a festival tedy nesl název ‚‘Ne-
bát se...‘‘. Hlavní myšlenkou festiva-
lu byla volnost a tvárnost tak,  aby 
si  každý účastník-pořadatel  mohl 

s názvem festivalu trošku pohrát.
Po celé České republice se konala 

desítka pořadů pro školy, veřejnost, 
v knihovnách, kavárnách či přímo 
v  ulicích a nechávali  nás vtáhnout 
do světa poezie.

Jsem moc ráda a pyšná na to, 
že mezi města Olomouc, Praha, Li-
berec, Brno či Jičín se zařadilo naše 
krásné město Němčice nad Hanou.

Vzhledem k probíhajícím osla-
vám 100. výročí vzniku Českoslo-
venské republiky  jsem se rozhodla 
festival nazvat 100 let české poezie 
aneb Nebojme se recitovat. Již po-
třetí se festivalu zúčastnili žáci Li-
terárně-dramatického oboru ZUŠ. 
Představili se s básněmi velikánů 
české poezie, mezi které patří např. 
Karel Kryl, Viktor Dyk, Fráňa Šrámek, 

Jiří Suchý apod. Mám velkou radost, 
že jsou stále mezi námi děti, studen-
ti či dospělí, kteří se o poezii zajíma-
jí,  nebáli se a  byli ochotni vystou-
pit a  zarecitovat či přečíst z jejich 
oblíbené knihy. Novinkou letošního 
ročníku bylo oslovení zkušených re-
citátorů z řad bývalých žáků základní 
školy, ale také občanů Němčic či při-
lehlých obcí, kteří se představili se 
svými oblíbenými básněmi, ale také 
s poezií vlastní tvorby.

 Zpestřením pro nás všechny bylo 
pěvecké vystoupení žákyně základní 
školy Lenky Herákové.

Děkuji všem, kteří si udělali čas 
a  přišli. Věřím, že v příštím roce se 
znovu sejdeme a opět se necháme 
vtáhnout do světa poezie. 

Vaše knihovnice.

Česko zpívá koledy s Prostějovským DeníkemČesko zpívá koledy s Prostějovským Deníkem

Stalo se již tradicí, že v našem 
městě stejně jako v mnoha jiných 
v naší republice se občané schá-
zejí ve stejný čas, aby si společně 
zazpívali naše známé koledy. Akci 
zajistilo kulturní středisko a kole-
dy nám předzpěvovaly  paní uči-
telky MŠ Anna Buriánková a Natá-
lie Fidrová. 

Pro zahřátí jste si mohli zakou-
pit svařák. 
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Divadelní pátky v roce 2019

18. 1. 2019 DS Slavkov u Brna -  
   Doba kamenná
8. 2. 2019 DS Na štaci Němčice nad Hanou - 
   Převýchova v díře
22. 2. 2019  DS Rádobydivadlo Klapý - Vassa
29. 3. 2019  Michaela Dolinová, Sandra 
   Pogodová, Václav Tobrman - 
   Už zase miluju!

Otevírací doba v knihovně 
a kulturním středisku

19. 12. 2018   13:00 – 18:00
20. 12. 2018   9:00 – 15:00
21. 12. 2018   Zavřeno
27. 12. 2018   Zavřeno
28. 12. 2018   Zavřeno

31. 12. 2018   Zavřeno

Nová turistická vizitkaNová turistická vizitka

Turistické informační centrum 
Němčice nad Hanou Vám nabízí 
k prodeji novou turistickou vizitku na 
Naučnou stezku Masarykova lípa.

Prodejní cena 15,-Kč

Kniha do domuKniha do domu
Městská knihovna Němčice nad 

Hanou Vám nabízí od 2. 1. 2018 novou 
službu – donášku objednaných knih 
přímo do domu.

Tato služba je bezplatná a je pri-
oritně určena pro handicapované 
a  imobilní občany. Zároveň ji však 
mohou bez obav využít i občané 
s  omezenou schopnosti pohybu či 
dlouhodobě nemocní.

Podmínkou je pouze platný čte-
nářský průkaz a bydliště v Němčicích 
nad Hanou.

Knihu do domu Vám donesu vždy 
první čtvrtek v měsíci. Maximálně lze 
vypůjčit (přivézt) 3 knihy najednou.

Pokud byste Vy osobně nebo ně-
kdo z Vašich známých měl/a zájem 
službu využít, neváhejte nás kontak-
tovat.

Kontaktní osoba: Iveta Králová
Městská knihovna

Němčice nad Hanou
Palackého náměstí 25/ 79827

Tel.: 601101667

Milí čtenáři lupy, děkujeme všem, kteří se účastníte kulturního života v našem městě a jste čte-
náři naší knihovny za Vaši podporu a aktivitu. Přejeme Vám  příjemné prožití vánočních svátků a do 
nového roku Vám přejeme spoustu kulturních zážitků, štěstí a vzájemného porozumění. Těšíme se 

na Vás  v roce 2019 na kulturních akcích.

Helena Spisarová, kulturní referentka a  Iveta Králová, knihovnice
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Vzpomínka na Pavla Holuba ….
V letošním roce, dne 21.7. náhle zemřel dlouholetý 

člen a kronikář místní organizace Moravského rybář-
ského svazu pan Pavel Holub. Svojí činností se velkou 
měrou zasloužil o to, že historie němčických rybářů je 
nepřetržitě zmapována a zdokumentována od doby 
založení spolku až do současnosti a zůstane tak za-
chována i pro příští generace. S  Pavlem odešel neje-
nom dobrý člověk, obětavý funkcionář, ale i výborný 
kamarád …

Čest jeho památce!

Za němčická humna č. 38Za němčická humna č. 38

Etnografická expozice německého jazykového Etnografická expozice německého jazykového 

ostrůvku na Vyškovsku  v Obecním domě v Rostěnicíchostrůvku na Vyškovsku  v Obecním domě v Rostěnicích
Od 13. století žila na Vyškovsku 

německá menšina. Němci sem při-
šli jako kolonisté na pozvání pánů z 
Obřan a olomouckého biskupa Bru-
na ze Schaumburku. Němečtí kolo-
nisté do této oblasti přišli z Bavor-
ska a usadili se v obcích vymřelých 
vlivem hladomorů. Jednalo se o no-
vou kolonizaci již dříve Moravany 
obývaných vesnic, o čemž svědčí 
český základ německých názvů 
dnešních obcí Hlubočan, Kučerova, 
Rostěnic, Zvonovic, Lysovic, Terešo-
va, Komořan a Čechyně.

Převážná část obyvatelstva 
v  obcích zde žijících se vždy hlási-
la k německé národnosti. Naroz-
díl od Čechů pokládali čeští Něm-
ci habsburskou monarchii za svůj 
stát. Němci v jazykovém ostrůvku 
na Vyškovsku si po staletí uchovali 
staré bavorské nářečí, lidový kroj, 
zvyky a obyčeje. Němci byli z ves-
nic jazykového ostrůvku v roce 1946 
vysídleni. Do opuštěných chalup se 
nastěhovali obyvatelé z Vyškovska, 
kteří během války přišli o své ne-

movitosti. Proto v nově osídlených 
obcích nedošlo k celkovému úpadku, 
jak tomu bylo ve  vysídleném pohra-
ničí.

Novodobou stavební památkou 
v obci Rostěnice – Zvonovice, která 
patřila do německého jazykového 
ostrůvku na Vyškovsku je býva-
lý Volkshaus dnešní Obecní dům. 
Dům stojí na návsi a je sídlem obec-
ního úřadu, informačního centra 
s  knihovnou, MAS Společná cesta, 
občanského sdružení Zvonek a ob-
čanského sdružení Žudr. Volkshaus 
byl postaven v roce 1925 roštěnický-
mi Němci.

Stavba byla realizována firmou 
Franz Pawlů z Brna. Dřevo na střeš-
ní vazbu daroval ba-
ron Schoeller, majitel 
zámku v Račicích. Bě-
hem let došlo k zchá-
trání Obecního domu 
a před zkázou jej za-
chránila rekonstrukce 
ukončená v roce 2004. 
Revitalizace byla re-

alizována v rámci česko – německé 
spolupráce.

Budova Obecního domu v Rostě-
nicích je zajímavá dřevěným klenu-
tým stropem ve společenském sále 
s jevištěm. V poschodí se nachází ga-
lerie, z níž je přístup do etnografic-
ké expozice věnované německému 
osídlení. V zasklených skříních na 
galerii a v expozici najdeme vysta-
vené kroje, vyšívané součásti krojů, 
lidovou keramiku, předměty denní 
potřeby a dobové fotografie němec-
kých obyvatel. Muzejní expozici lze 
navštívit po předchozí telefonické 
domluvě na obecním úřadě nebo 
v kanceláři MAS.

Jan Vojanec

Kulturní dům v RostěnicíchKulturní dům v Rostěnicích

KřížovkyKřížovky
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Plesová sezóna Plesová sezóna 

v Němčicích nad Hanouv Němčicích nad Hanou

18. 1. 2019........Školní ples ZŠ Němčice nad Hanou 
          v restauraci Zátiší

26. 1. 2019 …...Hasičský ples

27. 1. 2019........Dětský karneval

23. 2. 2019 …...Divadelní ples

Seznam občanů, kteří v období od  7. 9. 2018 do 1. 12. 2018 oslavili 
své životní jubileum:

70 let
Josef Hrabal
Marie Kameníková
Bohumír Vrána

75 let
Josef Jiříček
Jiří Lorenc

80 let
Jaromír Štěpánek

92 let
Stanislav Trpík

Blahopřejeme. 
Hana Mikulčíková, matrikářka

První tři správní řešitelé budou odměněni. Správné řešení odevzdejte na kulturním středisku.
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Škola

Tohle vážně není sen!
Začal první školní den!
Učení a kamarádi,
máme se tu všichni rádi.
Naše paní učitelka
velké zlaté srdce má,
všechny nás má hrozně ráda
a je prostě úžasná.
Jednou takhle v matice
jsme počítali opice.
Kdepak, žádné opice,
jen staré nudné číslice.
Když si někdo neví rady,
poradí se s kamarády.
Kdyby neměl kamarády
a všichni se staví zády-
jde za paní učitelkou.
Když odchází,
má radost velkou,
že už je vše bez chyby
a zvesela jde do třídy.

 Tereza Kovářová, 5.B

Vánoční svátky

Vždycky jednou po roce
přijdou zase Vánoce.
Vánoce jsou krásný čas,
má ho rád, každý z nás.
Bílé Vánoce by měly být,
mělo by trošku nasněžit.
Ke stromečku večer sednem
a odtud se ani nehnem.
K Vánocům patří dárky
a vánoční pohoda.
Už v troubě voní perníčky
od naší milé babičky.
Všechno zakončíme v klidu,
že si dáme dobrou rybu.
Po půlnoci svátky končí
a na rok se s námi loučí.

Martina Šopíková, 
Linda Erin Vincencová ,7.B

8. 12. 2018 jsme přivítali 8. 12. 2018 jsme přivítali 

nové občánky našeho města.nové občánky našeho města.

Kateřina a Roman Snídalovi 
s dcerou Eliškou

Hana a Jiří Hübnerovi 
s dcerou Veronikou

Petra Klusalová
 s dcerou Rozálií

Monika a Juraj Hladkých 
se synem Adamem


